
Z OBSAHU
VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY .................................... 2

AKTUÁLNÍ STAV OPRAV ZÁMKU............................................ 4

ŠKOLSTVÍ .......................................................................... 11

ZE SPOLKŮ ........................................................................ 21

KULTURA ........................................................................... 25

TJ SOKOL BZENEC............................................................. 28

SPOLEČENSKÁ KRONIKA.................................................... 30

ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU ............................................. 36

Zpravodaj města Bzenec | 15. září 2024
©

 F
ot

o 
De

ní
k 

/ P
et

r T
ur

ek



ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
Vážení Bzenčané,
v  létě mají stavební firmy nejvíce napilno, a proto jsme o to více 
v  terénu na  právě realizovaných stavbách. Momentálně totiž re-
konstruujeme pět Vašich ulic a dokončujeme kompletní obnovu č. 
p. 805. Poté, co jsme vypověděli smlouvu předchozímu dodavate-
li sanace fasády hl. budovy zámku, se již rozbíhají práce i zde. Ti 
z nás, kteří neběhají po stavbách, pak organizují četné kulturní akce. 
V této souvislosti děkuji především všem dobrovolníkům, spolkům, 
vinařům a  bzenecké farnosti v  čele s  panem farářem Martinem 
Rumíškem za pestrý program proběhlé mariánské poutě. 

Na začátku léta jsme si spolu se základní školou připomně-
li, jaké báječné talenty mezi nejmladšími Bzenčany máme. Sám 
jsem o  mnoha jejich úspěších neměl ponětí. A  to nemluvím 
o úspěších v různých oborech na republikové úrovni, ale rovnou 
na úrovni světové! Zasloužili by si, aby se o  jejich talentu a píli 
vědělo více. Někteří v létě nevyrazili do ciziny na dovolenou, ale 
právě reprezentovat naše město. Za takové šíření dobrého jmé-
na našeho domova děkuji ZUŠ Lubomíra Ligase, ale také SPT 
Bzenčan, který nás reprezentoval až v Kosovu! TJ Sokol Bzenec 
jsme pak mohli dokonce zahlédnout na televizních obrazovkách, 
když se představil na pražském XVII. Všesokolském sletu. Za per-
fektní reprezentaci děkuji i TJ Slovan Bzenec. Mužstvo A skon-
čilo  na  druhé příčce ve  své  soutěžní divizi E, což je historický 
úspěch bzeneckého fotbalu. Petr Kasala pak se svými 100 bran-
kami v divizi obsadil druhé místo v soutěži sportovec okresu Ho-
donín. Gratuluji! 

Na začátku září ŘSD započne opravu státní silnice I/54 a cel-
kovou uzavírku mostu v ul. Vracovská. Tato nepříjemná záležitost 

nás v  posledních týdnech léta dosti 
zaměstnala, jelikož se pro Vás snaží-
me na  vlastní zodpovědnost vyjednat 
náhradní trasy uvnitř města. Ve dnech, 
kdy k  vám tento zpravodaj doputoval, 
již víte, zda se to podařilo či nikoliv. Více se dočtete v samostat-
ném článku. 

20. a 21. září nás čeká Bzenecké krojované vinobraní, při kte-
rém se těším na četná setkání s Vámi. Ve stejných dnech zrovna 
proběhnou i volby do Zastupitelstva Jihomoravského kraje. O to 
více si vážím Vás všech, kteří jste ochotni v  takový termín za-
sednout do volebních komisí. Bez Vás by volby doslova nemohly 
proběhnout. Prosím všechny Bzenčany, abyste k  volbám dora-
zili. Kraj se může zdát nám občanům vzdálený, ale rozhoduje 
o opravách naší silnice II/426, zřizuje místní střední školu, při-
spívá na sociální péči v našem městě a v neposlední řadě zřizuje 
Nemocnici Kyjov. Krajské zdravotnictví je ve složité ekonomické 
situaci a pro Bzenec je důležité, aby právě kyjovská nemocnice 
zůstala prioritou. A to je v rukou krajských politiků. 

Závěrem bych rád poděkoval všem pracovníkům služeb města 
za jejich práci v extrémních vedrech. Kromě údržby našeho měs-
ta mají velký podíl i na přípravě akcí pořádaných nejen městem. 
Vinařům přeji, aby dozrávající hrozny zůstaly bez chorob. I když 
jsem od Vás slyšel, že výnosnost bude menší než v minulém roce, 
tak Vám přeji, aby to byl co do kvality dobrý ročník.

Erik Ebringer

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z usnesení 11. zasedání Zastupitelstva města Bzence 
konaného dne 26. 6. 2024
Zastupitelstvo města SCHVALUJE
• Celoroční hospodaření a  závěrečný účet města Bzence 

za rok 2023, včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospo-
daření obce za  rok 2023 dle § 84 odst. 2 písm. b) zákona 
č. 128/2000 Sb., o  obcích, ve  znění pozdějších předpisů 
a § 17 zákona č. 250/2000 Sb., o  rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, s vyjádře-
ním souhlasu s celoročním hospodařením, a  to s  výhradou. 
Poznámka: Výhradou se rozumí auditem nalezený nedostatek, 
kdy v minulém roce i v letech předcházejících nebyly některé 
smlouvy uveřejňovány na profilu zadavatele v řádné lhůtě.

• Účetní závěrku města Bzence sestavenou ke  dni 31. 12. 
2023 v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. b) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích ve znění pozdějších předpisů a vy-
hlášky č. 220/2013 Sb. o požadavcích na schvalování účet-
ních závěrek některých vybraných účetních jednotek.

• Pokyny pro zpracovatele územního plánu po společném jedná-
ní, a to do návrhu územního plánu zapracovat výsledky vyhod-
nocení stanovisek a připomínek, aktualizaci dle aktuálních sku-
tečností v území a úpravy současné samosprávy dle koncepce 

vzešlé z konzultací s odborníky.
Zastupitelstvo města UKLÁDÁ
• Radě města: zajistit dodavatele elektrické energie a plynu pro 

odběrná místa města, a to pomocí výběrového řízení. Zastupi-
telstvo doporučuje fixní typ ceny, dobu fixace pak 1 rok.

Z usnesení 46. schůze Rady města Bzence konané 
dne 29. 5. 2024
Rada města SCHVALUJE
• Odstoupení od smlouvy o dílo „Sanace fasády zámku Bzenec 

– I. etapa – opakované řízení I.“ uzavřené mezi městem Bze-
nec jako objednatelem a společností Pastiglia společnost pro 
obnovu památek, s.r.o. jako zhotovitelem.

• Cenovou nabídku na  dendrologický průzkum stromů v  zá-
meckém parku včetně štítkování, při odhadovaném množství 
400 stromů, od spol. SAFE TREES, s.r.o. za nabídkovou cenu 
95.348 Kč vč. DPH, průzkum stromů: 70.180 Kč vč. DPH, štít-
kování 25.168 Kč vč. DPH. 

• Cenovou nabídku na opravu výtluků v Kasárnách od DAC Tě-
mice s.r.o. za cenu 108.182,46 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na opravu kanalizace v ulici Tyršova - Vra-
covská od DAC Těmice s.r.o. za cenu 108.512,56 Kč vč. DPH.
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Rada města UKLÁDÁ
• Správě majetku: zajistit cenovou nabídku na zajištění vysílání 

kabelové televize i rozhlasu v lokalitě Bzenec - Přívoz.

Z usnesení 47. schůze Rady města Bzence konané 
dne 11. 6. 2024 a 13. 6. 2024
Rada města BERE NA VĚDOMÍ
• Cenové nabídky v rámci veřejné zakázky na dodavatele 

stavby „Obnova místní komunikace ulice Palackého“:
– TUFÍR, spol. s r.o. za nabídkovou cenu 2 870.737,11 Kč 

vč. DPH.
– SYTYS.cz s.r.o. za nabídkovou cenu 3 023.790,00 Kč 

vč. DPH.
– DAC Těmice s. r. o. za nabídkovou cenu 3 226.575,38 Kč 

vč. DPH.
– Bronislav Sedláček za nabídkovou cenu 2 905.404,59 Kč 

vč. DPH.
– SIMOST, s. r. o. za nabídkovou cenu 3 312.496,00 Kč 

vč. DPH.
– DW STAVBY BRNO s. r. o. za nabídkovou cenu 

2 780.672,72 Kč vč. DPH.
– AUTODOPRAVA BACHAN s. r. o. za nabídkovou cenu 

3 280.851,60 Kč vč. DPH.
– CREATIVE BULDINGS, s.r.o. za nabídkovou cenu 

3 064.002,44 Kč vč. DPH.
Rada města SCHVALUJE
• Cenovou nabídku na projektovou dokumentaci DPS „Obnova 

místní komunikace ul. Za  Humny“ od  Projekty Sukup s.r.o. 
za nabídkovou cenu 260.755 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na  projektovou dokumentaci DPS „Obno-
va místní komunikace ul. J. Plachty“ od Projekty Sukup s.r.o. 
za nabídkovou cenu 238.370 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na projektovou dokumentaci DPS „Obnova 
místní komunikace ul. Sportovní (u parku)“ od Projekty Sukup 
s.r.o. za nabídkovou cenu 254.100 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na  projektovou dokumentaci DPS „Obno-
va parkovací plochy za  MěÚ Bzenec“ od  Tom‘sRoads s.r.o. 
za nabídkovou cenu 330.330 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na projektovou dokumentaci DPS „Obnova 
místní komunikace ul. Vracovská – ul. Krátká“ od Tom‘sRoads 
s.r.o. za nabídkovou cenu 164.560 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na projektovou dokumentaci DPS „Obnova 
místní komunikace ul. Zámecká (odbočka)“ od Tom‘sRoads 
s.r.o. za nabídkovou cenu 123.420 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na pořízení softwaru na evidenci docházky 
zaměstnanců MěÚ od ELCOMT SYSTEM’S s.r.o. za nabídko-
vou cenu 53.433,60 Kč bez DPH. 

• Uzavření kupní smlouvy mezi městem Bzenec jako kupujícím 
a ČSAD Hodonín, a. s. jako prodávajícím na dodávku nízkoe-
misního vozidla pro Pečovatelskou službu ve výši 921.930 Kč 
vč. DPH. Bude dodáno vozidlo zn. Citroën Berlingo SHINE 
100 kW v souladu s podmínkami obdržené dotace.

• Nejvhodnějšího dodavatele v  rámci VZ na  stavbu „Obnova 
místní komunikace ul. Palackého“, a  to TUFÍR, spol. s  r.o. 
za  nabídkovou cenu 2  870.737,11 Kč vč. DPH. Uzavření 
smlouvy o dílo s tímto dodavatelem.

• Uzavření smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu Jihomorav-
ského kraje mezi městem Bzenec jako příjemcem a Jihomo-

ravským krajem jako poskytovatelem. Předmětem smlouvy 
je poskytnutí účelové investiční finanční podpory z rozpočtu 
poskytovatele ve formě dotace na realizaci projektu „Územní 
plán Bzenec“ ve výši 200.000 Kč.

• Uzavření smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu Jihomorav-
ského kraje mezi městem Bzenec jako příjemcem a Jihomo-
ravským krajem jako poskytovatelem. Předmětem smlouvy je 
poskytnutí účelové neinvestiční finanční podpory z  rozpočtu 
poskytovatele ve formě dotace na realizaci projektu „Sanace 
fasády zámku Bzenec – I. etapa“ ve výši 375.000 Kč.

Rada města UKLÁDÁ
• ZŠ a MŠ Bzenec, p. o.: zajistit realizaci oplocení areálu zá-

kladní školy – u sportoviště, kdy rada doporučuje levnější ze 
dvou obdržených cenových nabídek, a to nabídku od MORAV-
SKOSLEZKÉ DRÁTOVNY a.s. za cenu 337.704 Kč vč. DPH.

Z usnesení 48. schůze Rady města Bzence konané 
dne 3. 7. 2024
Rada města SCHVALUJE
• Cenovou nabídku na  zpracování projektové dokumentace 

DSP+DPS na akci „Bzenec – Podhájí, kabelizace veřejného 
osvětlení“ od p. Jiřího Nováka za nabídkovou cenu 87.120 Kč 
vč. DPH.

• Cenovou nabídku na  zpracování projektové dokumentace 
DSP+DPS na  akci „Bzenec – ul. Sportovní, kabelizace ve-
řejného osvětlení“ od p.  Jiřího Nováka za nabídkovou cenu 
43.560 Kč vč. DPH.

Rada města POSTUPUJE DO ZASTUPITELSTVA
• Cenovou nabídku na  projektovou dokumentaci ve  stupni 

STS+DSP+DPS „Podjezd pro cyklostezku pod silnicí II/426 
v MUK Bzenec - Přívoz“ od HBH Projekt spol. s r.o. za nabíd-
kovou cenu 1 470.816 Kč vč. DPH jako podklad pro rozhodnutí 
o pokračování cyklostezky směr Bzenec – Přívoz v souvislosti 
s připravovanou dálnicí D55 5510 a 5511. 

Z usnesení 49. schůze Rady města Bzence konané 
dne 17. 7. 2024
Rada města SCHVALUJE
• Vyhlášení veřejné zakázky na dodavatele stavby „Hygienické 

zařízení pro veřejnost v zámeckém areálu Bzenec“.
• Vyhlášení veřejné zakázky na  dodavatele stavby „Sanace 

fasády zámku Bzenec – I. etapa“ – opakované řízení II.
• Cenovou nabídku na zednické práce na DPS Bzenec č. p. 54 

– oprava balkonů od p. Libora Jandáska za nabídkovou cenu 
75.385 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na vysátí a  čištění uličních vpustí v měs-
tě Bzenec od  Masařík a  syn, s.r.o. za  nabídkovou cenu 
95.726,40 Kč vč. DPH + uložení vytěženého odpadu 2.240 Kč 
vč. DPH/tuna.

• Zplnomocnění starosty města k  formulaci a  odeslání připo-
mínek za Radu města Bzence v rámci územního řízení stavby 
„Rekonstrukce traťového úseku Kyjov (mimo) - Veselí n. M. 
(mimo)“.

Z usnesení 50. schůze Rady města Bzence konané 
dne 31. 7. 2024
Rada města SCHVALUJE
• Nejvhodnější dodavatele v  rámci aukce na  dodávku energií 
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pro město Bzenec, jeho příspěvkové organizace a organizační 
složky pro rok 2025, a to:
– Zemní plyn do 630 MWh - Pražská plynárenská, a. s.: 

1.100 Kč/MWh;
– Zemní plyn nad 630 MWh - Pražská plynárenská, a. s.: 

1.095 Kč/MWh;
– Elektřina NN - EP ENERGY TRADING, a.s.: 2.600 Kč/MWh.
– Pozn. Sazba elektrická energie je tedy o 25,7% nižší než 

v letošním roce a plyn o 26,7% nižší než v letošním roce.
• Cenovou nabídku na  zpracování a  dodání projektové doku-

mentace DSP na stavbu „Bzenec – přechod pro chodce ul. 
Těmická, stavební část včetně nasvětlení přechodu“ od Pro-
jekce DS s.r.o. za nabídkovou cenu 59.290 Kč vč. DPH.

• Cenovou nabídku na Hydrogeologický průzkum v souvislosti 
s možným záměrem vodního díla na parc. č. 4799/1, v k. ú. 
Vracov v lok. Pod Báchory od Mgr. Michala Nožičky za nabíd-
kovou cenu 47.141,60 Kč vč. DPH.

Rada města UKLÁDÁ
• Ekonomickému odboru: v  rámci veřejnosprávní kontroly ZŠ 

a  MŠ Bzenec, p.  o. a  SMB, p.  o. provést inventarizaci pro-
středků z příspěvku zřizovatele ve vazbě na tvorbu rozpočtu 
pro rok 2025. 

Z usnesení 51. schůze Rady města Bzence konané 
dne 14. 8. 2024
Rada města BERE NA VĚDOMÍ
• Obdržené cenové nabídky v rámci veřejné zakázky na staveb-

ní úpravy pravého předzámčí „Hygienické zařízení pro veřej-
nost v zámeckém areálu Bzenec“:
– STAMOS Uherské Hradiště, spol. s r.o. za cenu 6 636.965 Kč 

vč. DPH.

– RENOVA stavební a  obchodní společnost s  r.o. za  cenu 
7 735.775,60 Kč vč. DPH.

– KODRLA s.r.o. za cenu 7 194.544,90 Kč vč. DPH.
• Obdržené cenové nabídky v rámci veřejné zakázky „Sanace 

fasády zámku Bzenec – I. etapa“ – opakované řízení II.:
– RENOVA stavební a obchodní společnost s r.o. za cenu 

6 654.301,07 Kč vč. DPH.
– REDAL AKTIV CZ s.r.o. za cenu 7 192.426,34 Kč vč. DPH.

Rada města SCHVALUJE
• Nejvhodnějšího dodavatele v  rámci veřejné zakázky na  dílo 

„Sanace fasády zámku Bzenec – I. etapa“ – opakované ří-
zení II., a  to spol. RENOVA stavební a  obchodní společnost 
s r.o. s nabídkovou cenou 6 654.301,07 Kč vč. DPH. Uzavření 
smlouvy o dílo s tímto dodavatelem.

• Nejvhodnějšího dodavatele v  rámci veřejné zakázky na  dílo 
„Hygienické zařízení pro veřejnost v zámeckém areálu Bze-
nec“, a to spol. STAMOS Uherské Hradiště, spol. s r.o. s nabíd-
kovou cenou 6 636.965 Kč vč. DPH.

• CN na  zpracování dokumentace pro vydání povolení stavby 
„Bzenec, ul. Podhájí – prodloužení vodovodu“ od  ARTESIA, 
spol. s r.o. za nabídkovou cenu 141.691 Kč vč. DPH.

• Zprávu o hospodaření p. o. Služby města Bzence za období 
1-6/2024. Hospodaření Služeb města Bzence, p. o. za II. čtvrt-
letí roku 2024 skončilo kladným hospodářským výsledkem 
ve výši 1 070.605,36 Kč.

Rada města NESOUHLASÍ
• Se záměrem přechodného dopravního značení a vedení ob-

jízdných tras v rámci realizace akce „I/54 Bzenec – Intravilán, 
km 39,500 – 45,200“, oprava povrchu komunikace včetně 
rekonstrukce mostu (e.č. 54 – 017). Žadatelem je spol. DOKA, 
s.r.o.

AKTUÁLNÍ STAV OPRAV ZÁMKU
HLAVNÍ BUDOVA
Vážení spoluobčané, v  těchto dnech se opět rozbíhají práce 
na obnově čelní fasády hlavní budovy zámku. V nové veřejné za-
kázce zvítězila hodonínská společnost Renova. Ta stojí například 
za opravou strážnického zámku a momentálně pracuje i na ob-
nově známých strážnických bran.

Předchozímu dodavateli, firmě Pastiglia společnost pro obno-
vu památek s.r.o., jsme jednostranně vypověděli smlouvu. Tento 
dodavatel zvítězil v předchozí veřejné zakázce s nejnižší nabíd-
kovou cenou 5,8 mil. Kč vč. DPH, kdy splnil všechny zadávací 
podmínky a doložil reference v požadovaném množství a kvalitě. 
Od začátku realizace jsme nebyli spokojeni s kvalitou prací. Došlo 
ke zdržení oproti harmonogramu a minimálně dva poddodavatelé 
od této společnosti nedostali za svou odvedenou práci zaplaceno. 
Jednatele společnosti jsme vyzvali k uzavření dohody o ukončení 
smlouvy. Ten s tím nesouhlasil, a tak město smlouvu vypovědělo 
jednostranně na základě důvodů výše. V těchto dnech navíc do-
razilo vyrozumění od exekutora, že se daná společnost dostala 
do  exekuce. Firmě Pastiglia byla z  celkové ceny díla uhrazena 
částka ve výši 1,1 mil. Kč vč. DPH, a to na základě dvou faktur 
vystavených zhotovitelem během provádění prací. Část vyfak-
turovaných prací byla provedena řádně a včas. O  tyto práce je 

ponížen položkový rozpočet v  rámci nové zakázky. Část vyfak-
turovaných prací byla dle posledních zjištění provedena vadně 
a  uhrazená částka bude po  zhotoviteli vymáhána zpět v  rámci 
nároku na náhradu škody. 

Nezbylo než vypsat zakázku novou a pokračovat v práci. V té 
nyní zvítězila Renova stavební a obchodní společnost s r.o. s na-
bídkou 6,6 mil. Kč vč. DPH. Druhou nabídku v nové zakázce po-
dala firma, která již v našem zámku realizovala sanaci trámových 
stropů i  chodbových kleneb, a  to společnost REDAL AKTIV CZ 
s.r.o. s nabídkovou cenou 7,1 mil. Kč vč. DPH. Smlouva tak byla 
uzavřena se společností Renova a ta momentálně zahajuje práce.

Co se týká využití hlavní budovy, rada města zastupitelstvu 
přednese návrh na  přesun radnice z  technicky nevyhovujících 
objektů na  náměstí. Navazujeme tak na  myšlenky samosprávy 
z roku 1927, kdy o koupi zámku město uvažovalo právě s tím-
to záměrem. V roce 2002 pak město zámek s takovým plánem 
opravdu koupilo. Dle propočtů provoz radnice v  zámku vyjde 
levněji, než v rozlehlých objektech na náměstí. Následně s tímto 
záměrem budeme pokračovat v diskusi s veřejností a budeme se 
na vás tak těšit na další besedě.
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Lisovna
Ing. arch. MgA. Jan Žalský se svým ateliérem aktuálně zpraco-
vává prováděcí dokumentaci adaptace objektu lisovny na infor-
mační centrum s vinotékou místních vinařů. Stavební povolení je 
vydáno. Návrh vychází ze stávajícího převýšeného prostoru, který 
se tak stane multifunkčním sálem pro pořádání společenských, 
kulturních i soukromých akcí. Ti z vás, kteří se zúčastnili besedy 
v lisovně samotné, si mohli prohlédnout i fyzický model. Taková 
rekonstrukce celého objektu vyjde na cca 30 mil. Kč. Na tento zá-
měr máme přislíbenu dotaci z evropských zdrojů ve výši 5 mil. Kč 
a jednáme o dalších dotačních možnostech. Stejně tak s místní 
střední školou jednáme o spolupráci při provozu.

Levé předzámčí
V tomto objektu připravujeme dětskou skupinu. Jedná se o před-
školní péči o děti ve věku od šesti měsíců do zahájení povinné 
školní docházky. Taková služba, v  podstatě podobná dřívějším 
„jeslím“, začíná v naší republice získávat na zájmu a příklady na-
jdeme i v několika okolních obcích. Stavební povolení je vydáno, 
a pokud vše stihneme, předpoklad dotace ze státního rozpočtu 
dosahuje cca 90 % nákladů.

Pravé předzámčí
Kdo navštěvuje naše akce v zámku, tak ví, že se tento areál ne-
obejde bez veřejných toalet. Takové hygienické zázemí jsme vy-
projektovali po boku divadélka do pravého předzámčí. Obdrželi 
jsme stavební povolení a momentálně čekáme na vyhodnocení 

veřejné zakázky. Cena díla je odhadována na cca 7 mil. Kč vč. 
DPH. Na  tuto akci máme přislíbenu dotaci z evropských zdrojů 
ve výši cca 2,8 mil. Kč.

Mimo tyto záměry je připraven projekt na řešení areálové od-
dílné kanalizace se vsakovacím objektem tak, abychom zadržo-
vali vláhu v intravilánu města a zároveň neplatili za stočné z deš-
ťových vod. S  realizací vyčkáváme na  koordinaci s  projektem 
řešení ostatních inženýrských sítí v areálu. Na vsakovací objekt 
máme přislíbenu státní dotaci ve výši 3,7 mil. Kč.

Erik Ebringer

OPRAVA STÁTNÍ SILNICE I/54 V NAŠEM MĚSTĚ
Vážení Bzenčané, 
v  uplynulém roce jsme informovali o  připravované opravě po-
vrchu silnice I/54, kterou má v gesci Ředitelství silnic a dálnic 
(ŘSD). Dle posledních jednání s ŘSD se mělo jednat o etapovitou 
rekonstrukci silnice v celém úseku města, a  to za kyvadlového 
řízení dopravy pomocí semaforů. Přesný termín záleží až na do-
davateli akce. ŘSD však avizovalo, že chce opravy stihnout ještě 
v tomto roce.

V  této věci proběhlo zatím poslední jednání dne 9. 8. 2024. 
Tam jsme se dozvěděli, že vybraným dodavatelem realizace bude 
společnost STRABAG a. s. Tento dodavatel zvítězil díky nejniž-
ší nabídce, ale také díky rychlému termínu zhotovení díla. Ten 
dodavatel zvolil od 9. 9. do 2. 12. 2024, tedy přesně za měsíc 
od jednání. Součástí prací je také oprava mostu přes Syrovinku 
v ulici Vracovská. Vybraný dodavatel bohužel uvedl, že tento most 
vzhledem k jeho šířce nelze realizovat po polovinách. Stejně tak 
díky nedostatku prostoru v  okolí nelze umístit most provizorní. 
Toto tvrzení potvrdila i další firma, která se veřejné zakázky zú-
častnila. STRABAG tak předložil návrh přechodného dopravního 
značení, který počítá s úplnou uzavírkou mostu přes Syrovinku. 
Ulice Vracovská by tedy byla od křižovatky s ulicí Zámeckou ne-
průjezdná a objízdná trasa povede přes okolní obce. Ostatní etapy 
oprav budou řešeny kyvadlově za pomocí semaforů.

S takovým návrhem uzavírky rada města nemohla souhlasit. 
Návrh totiž neobsahuje alternativní trasy uvnitř města pro jednot-
ky integrovaného záchranného systému, hromadnou autobuso-
vou dopravu ani pro automobily místních obyvatel. Ve dnech, kdy 

píšu tyto řádky, není potvrzena ani provizorní lávka přes Syrovinku 
pro pěší a cyklisty. Jasné zamítavé stanovisko rady města jsme 
zaslali na všechny kompetentní instituce včetně Ministerstva do-
pravy. Mimo oficiální korespondenci jsme ihned začali komuni-
kovat snad se všemi dotčenými funkcionáři napřímo. Na vlastní 
zodpovědnost momentálně vyhledáváme možné alternativní tra-
sy alespoň pro naše občany (pěší, cyklisty i řidiče).

V zamítavém stanovisku navrhujeme i postup řešení, a to svo-
lání jednání všech zúčastněných stran, kdy budou řešeny možné 
alternativní trasy. Pokud by vhodné trasy nebyly zajištěny, pak 
budeme jako rada města trvat na  vyřazení mostu ze seznamu 
prací a jeho opravu v době, kdy trasa již zajištěna bude. Jednání 
proběhne až po  uzávěrce tohoto čísla zpravodaje. V  době, kdy 
tento příspěvek čtete, už je jasné, jak celá nepříjemná záležitost 
dopadla. Návrh uzavírky však již obdržel kladná stanoviska okol-
ních obcí i Policie České republiky.

Miroslav Goliáš
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REKONSTRUKCE NAŠICH ULIC
Dovolte mi, abych podal zprávu o rekonstrukcích našich ulic, kte-
ré jsme v tomto volebním období zatím realizovali, či na kterých 
momentálně pracujeme.
Dokončené náklady vč. DPH přislíbená dotace

Mlýnská 6,4 mil. Kč 2,1 mil. Kč 

spojnice Tyršova – Vracovská 1,9 mil. Kč 1,7 mil. Kč

Novosady (za Sokolem) 1,2 mil. Kč -

Veselská I. etapa 4,2 mil. Kč -

Veselská II. etapa 3,9 mil. Kč -

spojnice Veselská – Žilkova 1,1 mil. Kč -

V realizaci náklady vč. DPH přislíbená dotace

Zahradní 9,5 mil. Kč 3,0 mil. Kč 

P. O. Hviezdoslava 3,0 mil. Kč 2,1 mil. Kč 

Pod Vinohrady 3,7 mil. Kč 3,2 mil. Kč

Palackého 2,9 mil. Kč 1,9 mil. Kč

bytové domy Kasárna 6,6 mil. Kč 4,8 mil. Kč

Slunečná 2,1 mil. Kč. -

Aktuálně v projektové přípravě
spojnice Krátká – Vracovská, Zámecká (odbočka), J. Plachty, 
Za Humny, Podhájí, Sportovní (u parku), plocha za radnicí.

Erik Ebringer

PARTICIPATIVNÍ ROZPOČET 2024
V letošním kole participativního rozpočtu vyhrál velmi těsně s po-
čtem 75 hlasů projekt Vlastimila Lorence – nový povrch hřiště 
v Olšovci.

Na druhém místě se umístil projekt Petra Janovského – zre-
staurování sochy sv. Jana Nepomuckého na Babí.

Na  třetím místě skončil projekt Vojtěcha Koukala – workout 
na  Luži, dále pak projekt Jany Bršlíkové – stezky dovednosti 

na Kolonce a projekt Alexandry Korvasové – veřejně přístupný
Automatizovaný defibrilátor.
Moc děkuji všem, kteří připravili zajímavé projekty a  také 

všem, kteří je podpořili hlasováním. Budeme se jimi zabývat 
na radě a věřím, že některé z nich se podaří realizovat i mimo 
participativní rozpočet.

Irena Koukalová Uličná, místostarostka
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SMUTEČNÍ SÍŇ
Milí občané,
děkuji vám za vaši účast v anketě týkající se vybudování smu-
teční síně a  pietního místa. Obdržel jsem něco málo přes dvě 
stovky odpovědí. Vaše aktivní zapojení a poskytnuté komentáře 
jsou velmi cenné a budou hrát klíčovou roli v dalším rozhodova-
cím procesu.

Níže naleznete výsledky ankety, které budou projednány se 
zastupiteli. O konečném rozhodnutí a dalších krocích vás budu 
průběžně informovat.

Ještě jednou děkuji za vaši podporu a přeji vám klidné a pří-
jemné dny. S pozdravem

Petr Kalnický
Výsledky hlasování o smuteční síni a pietním místě:

Smuteční síň:
• Pro vznik smuteční síně se vyslovilo 87 % hlasujících, proti 

bylo 12 %.
Lokalita umístění smuteční síně:
– U kostela: 66 %
– Krefty: 16 %
– Spojovací: 9 %
– Na Bažantnici: 6 %
– Ostatní lokality: 3 %.

Pietní místo:
• Vznik pietního místa podporuje 83% hlasujících, proti je 16%.
• 85 % hlasujících je pro rozšíření hřbitova o kolumbárium 

a rozptylovou loučku, 15 % je proti.
Nejvhodnější umístění pietního místa:

– Hřbitov: 65 %
– U kostela svatého Jana Křtitele: 16 %
– Park na Horním náměstí: 14 %
– Ostatní: 5 %.

VÝKUPY POZEMKŮ V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ BZENEC
Vážení občané,
stále častěji se setkáváme s tím, že se na pracovníky města obra-
cíte s  tím, že jste byli osloveni zástupci různých „zprostředko-
vatelů“, kteří mají zájem od vás vykoupit pozemky nebo podíly 
v našem katastrálním území. Chcete vědět, zda nabízená cena je 
v souladu s cenami ve městě, a zda pozemky prodat. Zpravidla 
se takové společnosti „schovávají“ za různé EKO farmy a země-
dělce, či hospodáře s lesy. V každém případě (u převážné většiny 
takto nakupujících) je jejich zájmem koupit pozemky za nejnižší 
ceny a pozemky následně dál prodat – ne na nich hospodařit. 
Ne zřídka jsme následně těmito „překupníky“ jako město oslo-
veni a pozemky nám jsou nabízeny za násobky toho, co zapla-
tili původním vlastníkům. Pokud se jedná o zemědělce a vinaře 
z našeho regionu – ty znáte, převážně s vámi jednají o výkupech 

napřímo a  tyto pozemky potřebují pro svou hospodářskou čin-
nost.

V případě, že zvažujete prodej vašich pozemků (nebo jste byli 
osloveni jinými shora popsanými zájemci), zkuste se nejdříve do-
tázat, zda by o pozemek/pozemky nemělo zájem samotné město 
Bzenec. 

Jsme schopni vám nabídnout solidní cenu, slušné jednání 
a odborný servis při výkupech. Navíc pozemky zůstanou k dispo-
zici občanům města, protože majetek města Bzenec je majetkem 
nás všech, co zde žijeme.
Kontaktní osobou pro jednání s vámi je Lucie Jurasová, 
tel. 518 306 412 / mob. 725 891 379; 
e-mail: spravni@bzenec.cz

Rada města Bzence
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NĚCO Z MĚSTA K 15. 8. 2024
Vážení spoluobčané, v době vydání tohoto čísla zpravodaje jsou 
za námi téměř tři čtvrtiny tohoto roku, a tak se dá bez nadsáz-
ky říci, že to pěkně letí. Nové vedení města se blíží do poločasu 
svého čtyřletého mandátu, má kus práce za sebou, ale ještě větší 
před sebou. Jako radní a kolega nového starosty musím ocenit 
jeho nasazení a „vlastenecký“ přístup k našemu městu. 

Širokou škálu projektů a některé jejich realizace můžete vidět 
přímo na dění ve městě. Jedná se například o opravy ulic, re-
konstrukci budovy č. p. 805 na náměstí, zahájenou rekonstrukci 
zámku, výměnu větší části veřejného osvětlení, vybudování malé-
ho dětského hřiště na Kolonce… Jiné záležitosti však zatím vidět 
nejdou. Zastupitelstvo schválilo územní plán města a s ním spo-
jené lokality pro domovní a bytovou výstavbu. Připravujeme další 

projekty oprav ulic, jednáme s ŘSD o dálnici a dopravě ve Bzenci, 
se zapojením okolních obcí řešíme městskou policii, jednáme 
o placeném parkování na náměstí i o opravách nemovitostí měs-
ta Bzence…

Práce a plánů je spousta, času málo. Bohužel nejen město, ale 
i všichni občané a firmy musí čelit přemíře byrokracie a regulací 
v našem státě, což má vliv na rychlost povolení, realizaci i cenu.

V rámci střednědobého plánování (tj. 5 – 10 let) Bzenec če-
kají dvě poměrně zásadní akce. První je prodloužení D55, úsek 
D5510 Bzenec – Rohatec, které je plánováno na rok 2032. Do té 
doby, a  to jsme už mnohokrát diskutovali, bude město pravdě-
podobně silně zatíženo silniční dopravou. Druhým projektem je 
rekonstrukce železniční tratě v katastru města Bzenec.

REKONSTRUKCE TRAŤOVÉHO ÚSEKU KYJOV – VESELÍ NAD MORAVOU VČETNĚ ÚSEKU BZENEC
V měsíci červenci proběhlo ve Bzenci pracovní setkání zastupitelů 
města (těch, kteří dobrovolně přišli) v čele se starostou Ing. Arch. 
Erikem Ebringerem s projektantem SŽDC (Správa železniční do-
pravní cesty). Předmětem jednání bylo podrobnější seznámení 
představitelů města se záměrem rekonstrukce, zejména pak do-
tčení našeho katastru. Předmětem rekonstrukce je elektrifikace 
stávající tratě a současně navýšení průjezdné rychlosti až na 160 
km/h. Bzence se rekonstrukce plánovaná na období od roku 2029 
do roku 2031 dotkne poměrně významně. 

Vezmu to postupně od Kyjova, kde rekonstrukce začne. Před 
Vlkošem dojde k  „narovnání“ jedné zatáčky. Ve  Vlkoši samot-
ném pak vzniknou nová nástupiště vpravo od přejezdu směrem 
na Skoronice a stávající nástupiště na nádraží zaniknou. I před 
Vracovem dojde k „narovnání“ jedné zatáčky. Ve Vracově se zru-
ší železniční přejezd v ulici Jiráskova (taková ta spojovačka ve-
doucí kolem kulturního domu) a zůstane pouze železiční přejezd 
v ulici Komenského (poblíž základní školy). I ve Vracově budou 

nová nástupiště vpravo od železničního přejezdu v ulici Nádraž-
ní směrem na ulici Okružní (k hřišti a lesu). Stávající nástupiště 
u nádražní budovy budou zrušena. Také mezi Vracovem a Bzen-
cem dojde k úpravě zatáček a  jejich „narovnání“ nutnému pro 
zvětšení průjezdné rychlosti. Železniční přejezd na Babí v ulici 
Úkolky bude kompletně zrekonstruován a  vybaven moderním 
zabezpečovacím zařízením. 

Nádraží ve Bzenci projde rozsáhlejší rekonstrukcí, v rámci níž 
bude zbudován podchod na nová nástupiště u koleje číslo 2 a 3, 
které budou rychlostně průjezdné. Kolej číslo 1 bude přerušena 
a ukončena zarážedlem vlevo (při pohledu od stanice do kolejiš-
tě). U stávající nákladové rampy vedle nádraží bude kolej zacho-
vána, ale také ukončena zarážedlem. Nájezd po koleji bude pouze 
jednosměrně od  Babí. Před nádražní budovou bude první kolej 
kvůli  novému podchodu zrušena. Dojde k demolici části starých 
budov – skladů v prostorách u autobusových zastávek. 
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U  nádraží bude plně rekonstruován stávající přejezd v  ulici 
U Bzinku (směrem k mrazírnám, octárně, lesu…). Přejezd bude 
rozšířen na obousměrný provoz a z důvodu zajištění bezpečnosti 
na něm bude i koridor pro chodce. Dojde k demolici a odstraně-
ní stávající budovy návěstidla u přejezdu. Další velkou změnou 
bude zbudování zastávky Bzenec Střed na ulici K. Klosterman-
na, kde bude také obousměrné nástupiště, tedy i podchod pod 
kolejištěm, který bude prodloužen jako podchod na polní pěšinu 
směrem k lesu. 

Kousek od tohoto místa bude zahájena asi největší úprava, kdy 
dojde k přeložení části Vracovského potoka. Bude poměrně zá-
sadně „narovnána“ zatáčka včetně železničního přejezdu směr 
Strážnice. Současně zde dojde k výstavbě nadjezdu přes železni-
ci, a tedy i ke zrušení stávajícího železničního přejezdu. Nadjezd 
v místě kolejiště dosáhne výšky cca osmi metrů, takže bude mu-
set jeho konstrukce a postupné zvedání začít už v místech před 
mostem přes Syrovinku. V místě zahájení nadjezdu bude součas-
ně budována odbočná komunikace na nový most přes Syrovinku 
a pod nadjezd směrem k areálu firmy WMW. Za kolejištěm bude 
nadjezd klesat až do míst odbočky vpravo k jezdecké stáji nebo 
vlevo ke Kačeňáku. V  těchto místech naváže na stávající silnici 
426 směr Strážnice. Součástí nadjezdu bude i cyklostezka, která 
by měla navazovat za přejezdem na stávající cyklostezku na Pří-
voz. Kousek za  touto novou zatáčkou dojde k  rozdvojení kolejí 
směr Veselí nad Moravou a Moravský Písek. Starý oblouk bude 
zcela odstraněn a ozeleněn, což bude platit i pro všechny další 
odstraněné zatáčky. Zastávka Bzenec-Olšovec bude také zre-
konstruována, dojde k jejímu posunutí k novému oblouku, ale již 
k  samostatné obousměrné koleji směr Moravský Písek. Želez-
niční přejezd u Osevy bude také moderně zrekonstruován. I kolej 
Bzenec – Moravský Písek bude elektrifikována. Součástí úpravy 
zeleně a rekultivace území je příslib zbudování nových vodních 
ploch v místech Bzeneckého potoka. Pro ilustraci přikládám ná-
hled mapy z projektu, kde jsou popsané změny k nahlédnutí. Po-
pis celého projektu je umístěn na webových stránkách města.

Snažil jsem se projekt stručně a věcně popsat. Věřím, že větši-
na Bzenčanů se v mém popisu zorientuje. Ostatní se samozřejmě 
mohou případně doptat na úřadě. Někteří občané byli již SŽDC 
osloveni, jelikož se projekt dotkne pozemků, které budou dotčeny 
stavbou realizačně, takže dojde k jejich vyvlastnění. Některé po-
zemky budou využity pro stavbu, ale po realizaci vráceny a dány 
do původního stavu. Jelikož se jedná o liniovou stavbu, státní zá-
jem, není možné realizaci nesouhlasem brzdit.

Jako zástupci města jsme samozřejmě vznesli dotazy, starosta 
poslal i oficiální dopis s dotazy, jelikož nás zajímá dopad na město 
a jeho občany. Zajímá nás hluk a vibrace, a to zejména pro blízké 
nemovitosti. Zajímá nás, co je a není v projektu, třeba rekonstruk-
ce nádražních budov a jejich fungování po realizaci. Zajímá nás, 
co bude nabídnuto městu a občanům jako finanční či nemovitost-
ní kompenzace. Zajímá nás, kdo se bude o rekultivovaná místa 
starat… Dotazů samozřejmě vyvstává spousta. Prvotně jsme byli 
projektantem ubezpečeni, že celý projekt je projektován a stavěn 
moderními metodami, že do železnice jsou komponovány antivi-
brační materiály, kovové kolejnice jsou s pražci spojeny pružnou 
a  současně protihlukovou podložkou… Byli jsme ubezpečeni, 
že není třeba instalace protihlukových stěn, ba právě naopak - 
i když budou vlaky rychlejší, budou proti stávajícím dieselovým 
vlakům tišší a modernější.

Sice Bzenec tato velká rekonstrukce čeká až za pár let, ale 
přesto chceme občany informovat již nyní a současně nad pro-
jektem, jeho klady i zápory diskutovat předem. A ne, jako tomu 
bylo u dálnice D55, která příštích pár let zřejmě město i obča-
ny nepříjemně zatíží, a to až do doby, kdy bude plně dostavěna 
a zprovozněna do Rohatce. 

Za přečtení a případné reakce předem děkuji, nicméně, jak už 
jsem zmínil, jedná se o státní zájem, takže moc prostoru na změ-
ny zde bohužel není. 

Všem přeji pěkný podzim, hojnou vinnou úrodu a hlavně dob-
rou a přátelskou náladu.

Pavel Hartman, Váš zastupitel a radní
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POMOC PRO JEDNOTLIVCE I RODINY
Jako jedna z mála organizací v Jihomoravském kraji se v Educan-
te zaměřujeme na cílenou podporu rodinám, které pečují v domá-
cím prostředí o svého blízkého. Podporujeme je v úsilí zabezpečit 
co nejlepší péči a životní podmínky lidem závislým na péči. Tak, 
aby mohli zůstat co nejdéle ve svém přirozeném prostředí.

Díky letitým zkušenostem, profesionálnímu týmu a spolupráci 
s odborníky jsme schopni pomoci pečujícím jak na začátku péče, 
když se teprve seznamují s novou situací, tak v případě dlouho-
dobé péče, kdy jim často dochází síly. Není přitom rozhodující, 
o koho se pečuje. Jestli jde o dítě s handicapem, seniora, nebo 
dlouhodobě nemocného. Všechny naše aktivity (poradenství, 
praktické nácviky, asistence, vzdělávání) směřují k posile peču-
jící osoby, ale také celé rodiny, její soudržnosti a odolnosti. Jsme 
mobilní a zajíždíme do domácností, kde můžeme také na určitou 
dobu péči převzít.

Další oblastí, kde působíme, je rodinná problematika. Rodinám, 
které se nachází v obtížné situaci, poskytujeme poradenství, kon-
zultace a terapeutickou podporu. Mohou se na nás obrátit v pří-
padě, kdy si vzájemně nerozumí, objevují se problémy ve škole, 
případně těžkosti spojené s rozvodem. Vždy se zajímáme o rodi-
nu jako celek, protože ze zkušeností víme, že problém jednoho je-
jího člena může být jen pomyslnou špičkou ledovce. Neslibujeme 
přitom zázračné vyřešení všech problémů najednou. V oblastech, 

které neobsáhneme, nasměrujeme dotyčného na další odborníky, 
či služby v regionu.

Další skupinou osob, se kterou spolupracujeme, jsou dospělí 
lidé s mentálním handicapem. Zaměřujeme se přitom na podporu 
jejich osamostatnění a začlenění do společnosti. Prostřednictvím 
setkávání a aktivit ve skupině Sebeobhájců vytváříme prostor pro 
jejich vzájemné sdílení, výměnu zkušeností a  rozvoj komunity. 
Máte-li doma dospělého člověka s mentálním postižením a záleží 
vám na  rozvoji jeho schopností a  podpoře jeho samostatnosti, 
rádi ho mezi námi uvítáme. Bude mít příležitost seznámit se s no-
vými lidmi nebo se podle svých možností zapojovat do plánova-
ných aktivit a získat tak spoustu nových zkušeností.

Bc. Zuzana Navarra, Educante z.s.
Tel. číslo: 776 076 237

PŘEDTÍM, NEŽ SE POHOUPETE V ROZHOUPANÉ 
KYJOVSKÉ KRAJINĚ...
Musí houpačku někdo pověsit. Co to všechno obnáší?

Prvním krokem byla myšlenka vytvořit „Rozhoupanou kyjov-
skou krajinu“. Nápad se zrodil v  partě kamarádů v  roce 2017, 
inspirováni byli projektem organizace naOkraji. Prvním finančním 
přispěvatelem byl Vetropack Moravia Glass díky jeho projektu 
„Malé věci kolem nás“.

Poté přichází praktická část. Nejdříve je třeba najít vhodný 
strom k zavěšení houpačky – zdravý a správně rostlý, s čímž nám 
pomáhají místní lidé, milovníci přírody. Dále je nutné získat sou-
hlas majitele pozemku a následně nakoupit potřebné vybavení: 
lano, chráničky větví (pro ochranu kůry stromů), kovové spony 
pro uchycení lan a další drobnosti.

Dřevěná část houpačky je složitější. Díky výzvě na naší face-
bookové stránce „Rozhoupaná kyjovská krajina“ jsme letos zís-
kali kvalitní tvrdé dubové a akátové dřevo. Jeden z dárců, pila 
Motloch z  Ratíškovic, nám poskytl dokonce perfektně opraco-
vané desky. Do desek je třeba vyvrtat a zahloubit díry na  lano. 
Předpřipravené houpačky pak odvážíme do  profesionální firmy 
na  gravírování. Každá houpačka má své jméno a  příběh, který 
je vytvářen místem, kde visí. Po gravírování je ještě třeba dřevo 
ošetřit vhodným nátěrem.

Následuje trocha administrativy: domluva termínu s  naším 
arboristou Šimonem Böhmem (https://www.stromus.cz/), infor-
mování vlastníků stromů, starostů obcí a adoptivních rodičů hou-
paček o opravách a věšení houpaček. A pak už můžeme připravit 
plán trasy.

V  den akce zkontrolujeme, zda máme v  autě vše potřebné: 
všechny části houpaček, nářadí, pomůcky a vybavení arboristy. 
A můžeme vyrazit! Letos v červenci jsme během dvou dnů objeli 
sedmnáct houpaček. Podobný počet houpaček opravíme každý 
rok. Co bývá důvodem nutnosti oprav? Prodření lan či chráni-
ček, rozpad dřevěných částí, zdravotní stav stromů (stromy jsou 
uschlé, napadené parazity nebo poškozené povětrnostními vlivy). 
Pak jsou tu ještě důvody velmi nemilé: některé houpačky se nám 

„vypařily“ a  mnoho lan 
se „samo“ nařezalo. Asi. 
Snad by to nikdo nedělal 
schválně, když je s celým 
projektem tolik práce!

Tak a teď už se můžete 
pohoupat! Vyražte k  jed-
né nebo klidně ke  všem 
houpačkám Rozhoupané 
kyjovské krajiny pěšky či 
na  kole, ať dáte našemu 
snažení smysl!

Marcela Ingrová, DiS., 
Kyjovské Slovácko 

v pohybu, z.s.
FB: Rozhoupaná 
kyjovská krajina
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KVĚTEN A ČERVEN V MATEŘSKÝCH ŠKOLÁCH
Na  začátku měsíce května žily mateřské ško-

ly přípravou na  Svátek matek. Děti si povídaly 
o  svých rodinách, vyráběly svým maminkám dá-
rečky, pekly pohoštění, nacvičovaly pásma písní, 
veršů, tanečků i  pohádek, které pak předvedly 
svým rodičům, prarodičům a sourozencům na be-
sídce pro maminky.

Jarní měsíce lákají svým teplým počasím 
k výletům. Také děti vyrazily se svými učitelkami 
na  školní výlet do Sonnentoru v Čejkovicích, kde 
se vyrábí biočaje a biokoření. Na děti zde čekal zá-
žitkový program Raráškův bylinkový ráj s maňás-
kovým divadlem, interaktivní prohlídkou výroby 
i ochutnávkou čajů. Na závěr si děti mohly z bylinek 
namíchat vlastní čajovou směs, kterou si odvezly 
domů. Po exkurzi vyběhly do bylinkové zahrádky, 
pohoupaly se na obří houpačce, zahrály si naučné 
hry o bylinkách a ti nebojácní vystoupali na střešní 
vyhlídku, odkud byl krásný výhled po okolí.

Další výlety byly určeny starším dětem. Se 
zpracováním různých druhů odpadů, jeho třídě-
ním a dalším využitím se seznamovaly v Kovozoo 
ve Starém Městě. Mašinka Steelinka provezla děti 
celým provozem, pan řidič jízdu provázel slovem 
a děti si i s mašinkou zazpívaly veselou písničku o třídění odpadu. 
V kovárně se děti proměnily v malé kováře a spolu s paní kovářkou 
si vykovaly hřebík. Velkým zážitkem byla samotná zoo. Děti obdi-
vovaly nejen zvířata vyrobená z kovového odpadu, ale i kočár pro 
Popelku, mimoně nebo obří transformers. Prošly se po vyhlídkové 
lávce nad celým provozem, prohlédly si letadlo i výstavu veteránů 
a výlet ukončily hrou na pirátské lodi a malém hřišti.

Předškoláci navštívili hvězdárnu ve Veselí nad Moravou. Po-
vídali si tam o  planetách a  vesmíru, prohlédli si pozorovatelnu 
s  otočnou otvírací střechou, dalekohledem pozorovali skvrny 
na Slunci i planetu Venuši.

Příjemné odpoledne strávily děti se svými rodiči na zahradní 
slavnosti, která byla věnována Dnu otců. Slavnost zahájily děti 
předvedením sletové skladby Mravenci a společným zpěvem pís-
ničky pro tatínky. A pak už následovala zábava. Byla připravena 
stanoviště se zábavnými úkoly, fotokoutek, děti si mohly vyrobit 
kšilty proti sluníčku. Velkou radost dětem udělali svým příjezdem 
bzenečtí hasiči. Děti si mohly prohlédnout hasičskou techniku, 
zasoutěžit si a  vyzkoušet si stříkání hadicí. Počasí nám přálo, 
a tak se na závěr všichni sešli u ohně a opékali špekáčky.

Mateřské školy také navštívily děti ze ZUŠ ve Bzenci se svý-
mi pedagogy pod vedením paní učitelky Marty Gráfové a zahrály 

Hvězdičky

Ovečky
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dětem na  flétny, klavír i  trubku. Melodie ze známých pohádek 
dětem udělaly radost a s chutí si je i zazpívaly.

V červnu děti opět navštívil lvíček Vincent, aby v rámci projek-
tu Zdravé děti s úsměvem zkontroloval, co si děti zapamatovaly 
z jeho minulé návštěvy, zda ví, jak bojovat s bacilem Cecilem, kte-
rý kazí zoubky. Spolu s paní zubařkou lvíček učil děti, jak zoubky 
správně čistit.

Děti z jablíčkové třídy v MŠ I se v tomto školním roce zapojily 
do programu České obce sokolské Se Sokolem do života, který 
je zaměřený na  rozvoj pohybové gramotnosti dětí a  rozvoj po-
znání. Se sokolíkem Pepíkem a  jeho kamarády děti po celý rok 
cvičily a plnily různé úkoly. Program jsme ukončili sportovním do-
polednem na školní zahradě, kde měly děti připraveny stanoviště 

s  různými pohybovými aktivitami – běh, skok do  dálky, práce 
s míčem a jiné. Odměnou byly krásné medaile a diplomy.

Červen je v mateřských školách také měsícem loučení. Naše 
školky opouštějí předškoláčci, kteří se po prázdninách stanou no-
vými žáčky základní školy. Slavnostní rozloučení se za přítomnosti 
rodičů konalo v kapli na Starém hradě. Děti se s mateřskou školou 
rozloučily písní Školka už nám mává. K rodičům a dětem promlu-
vila ředitelka Základní školy a mateřské školy Bzenec PhDr. Ilona 
Tranžíková, Ph.D, která potom jednotlivé děti slavnostně pasovala 
na školáky. Děti se rozloučily se svými učitelkami a v upomínku 
na mateřskou školu dostaly knihu a pamětní list. Přejeme našim 
budoucím prvňáčkům úspěšný start do nové etapy jejich života.

Kolektiv učitelek mateřských škol Bzenec

Pastelka

Zlatíčka
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Jablíčka

Kuřátka
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MINIKLUBÍK OPĚT V PROVOZU
Po prázdninové pauze se v říjnu opět otevře Miniklubík ve Bzenci. 
Slouží nejen našim nejmenším, ale také jejich rodičům. Srdečně 
zveme všechny maminky i tatínky, kteří rádi chodí mezi lidi a cítí, 
že občas potřebují s  dětmi změnit prostředí. K  dispozici máme 
místnost v zázemí Bzeneckého klubíku na adrese Kasárna 500, 
kde se můžeme pravidelně či nepravidelně setkávat. Místnost je 
vybavena různými hračkami a pohrát si zde mohou děti od naro-
zení až po předškoláky. Rodiče mají možnost dát si čaj či kávu, na-
jít si pohodlné místo a sledovat interakce mezi dětmi nebo si mezi 
sebou jen tak popovídat a sdílet slasti i strasti rodičovské role. 

V  loňském roce jsme se scházeli každou středu od  9:15 
do 11:30. V letošním školním roce však můžeme zvolit i jiný 
den. Pokud máte pocit, že byste Miniklubík chtěli navštěvovat, 
koukněte na naše facebookové stránky – Miniklubík Bzenec, kde 
můžete hlasovat, který den by byl pro vás ten nej. 

Rádi vás a vaše děti uvidíme! 
Zuzana Širmerová a Michaela Václavíková

LESNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA PETRKLÍČ
Lesní mateřská škola Petrklíč je srdečním projektem, který se 
zrodil z dětského lesního klubu. Jeho kořeny však sahají mno-
hem hlouběji – až k iniciativě rodičů, zejména Renaty Oharkové 
a Marcely Jahodové, jejichž nadšení a odhodlání přivedlo tento 
sen k životu. Na vaše četné žádosti naši historii rádi připomene-
me :-) 
Jak to tenkrát bylo? 

V září 2014 Renata Oharková s Marcelou Jahodovou otevře-
ly v Moravském Písku dětský lesní klub pro devět dětí, které se 
scházely od pondělí do středy. Měly pevné zázemí se sociálním 
zařízením, kuchyní, velkou společenskou místností, zastřešenou 
terasou, kde se děti schovávaly před deštěm, a s rozlehlou za-
hradou, která se pro děti brzy stala oblíbeným místem. V tomto 
prostředí děti s průvodkyněmi trávily celé dny pod širým nebem 
a objevovaly krásy přírody. Po obědě pak unavené děti spokojeně 
odpočívaly na matracích ve spacácích, v zimě pak při hřejivém 
praskání ohně v kamnech.

Školka byla plnohodnotným předškolním zařízením, které se 
řídilo a pracovalo dle rámcových vzdělávacích programů pro před-

školní vzdělávání. Průvodkyně věnovaly velkou pozornost předškol-
ní přípravě, uplatňovaly prvky Montessori, Waldorfské a zážitkové 
pedagogiky. Každý den měly děti možnost objevovat své hranice, 
učily se rozdělávat oheň, péct chléb, sladké koláčky a perníčky, 
sklízely ovoce, ryly záhony, hrabaly podzimní listí a vyráběly krmítka 
pro ptáčky. Srdcem a hlavním smyslem školky však byla snaha 
vést děti k samostatnosti a odvaze překonávat překážky.

I v létě školka žila – během prázdnin se zde pořádaly příměst-
ské tábory, kde děti zažívaly další dobrodružství. S těmito tábory 
již od léta 2015 pomáhala Josefína Vondrušková.

V  roce 2016 se k  Petrklíči připojila Barbora Blažíčková, 
která svým úsilím výrazně přispěla k rozvoji zázemí a komplexní-
mu růstu celé organizace. 

Dalším krokem, který nabídl oblíbenou možnost komunitního 
setkávání a vzdělávání nejmenších, byl vznik mateřského centra. 
Mateřské centrum má pozitivní vliv na socializaci dětí, pro něž je 
to často první zkušenost s kolektivem jiných dětí.

V průběhu let se ve školce vystřídalo několik průvodkyň. Přiná-
šely do ní svou jedinečnou energii, zkušenosti a lásku k přírodě. 
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Některé z nich zůstaly delší dobu, staly se neodmyslitelnou sou-
částí školkového života a utvářely jeho jedinečný charakter. Jiné 
přicházely na  určitou dobu, přinášely nové nápady, inspiraci 
a  čerstvý vítr, než se vydaly na další cestu. Každá z  nich však 
zanechala ve školce svou stopu – v srdcích dětí, ve vzpomínkách 
na společně strávené chvíle a v atmosféře místa, které zůstává 
živé a dynamické díky těm, kteří jím procházejí.

Školní rok 2023–2024 byl pro Petrklíč skutečně přelomo-
vý a přinesl nám mnoho výzev. I přesto jsme vše s odhodláním 
zvládli, překonali jsme nejednu překážku a nyní s hrdostí pokra-
čujeme od  září 2024 jako plnohodnotná lesní mateřská škola. 
V nadcházejícím školním roce nás čeká návštěva České školní 
inspekce, a  tak nám držte palce, abychom vše úspěšně zvládli 
a mohli pokračovat v krásné práci, kterou Renata, Marcela a Bar-
bora započaly.

Lesní mateřská škola Petrklíč začíná v září 2024 s dvanácti 
dětmi, provozem od  pondělí do  pátku a  kvalifikovanými peda-
gogy. Navazujeme na práci zakladatelek a stěžejní jsou pro nás 
hodnoty, které dětem budeme předávat prostřednictvím prožitku 
a hry. Těmito hodnotami je svoboda a odpovědnost, smělost pro-
zkoumat svět, upřímnost, pravdomluvnost a zdravá důvěra. 

Samozřejmostí jsou populární a tím pádem vždy naplněné letní 
tábory. Tento rok o prázdninách si příměstské tábory užilo přes 
120 dětí.

Děkujeme všem za přízeň a těšíme se na další případné se-
tkání u nás, a to buď na akci pro veřejnost, v mateřském centru, 
v Lesní mateřské škole Petrklíč, případně jen tak, když nám za-
voláte, že byste se k nám chtěli přijít podívat. Jste srdečně zváni! 

Za tým Petrklíče 
Vendulka Houšková

ZNAKUJEME SE ZPĚVEM A HROU I.
Od října začne nový běh kurzu Znakujeme se zpěvem a hrou I. 

Tentokrát se budeme scházet vždy v pondělí. První setkání pro-
běhne 14. 10. v čase 11:00 - 11:45 opět v prostorách Bzenecké-
ho klubíku (Kasárna 500). Témata prvních šesti lekcí jsou: U jídla, 
Před spaním, Koupání, Oblékání, Zvířátka, V parku. Přijďte si užít 
zábavu se svým miminkem či batoletem a přitom si rozšířit ne-
verbální slovní zásobu, aby si nejen s vámi mohlo dítko popovídat 

ještě dřív, než začne mluvit. Ač třeba nevědomky, tak znakuje ka-
ždý! Přihlašovat se můžete na e-mail ksobesdetmi@gmail.com 
nebo na webu www.ksobesdetmi.cz v sekci Znakování - kurzy. 

Těším se na další běh kurzu i na nové tváře! 
Nezávislá certifikovaná lektorka Baby Signs®

Michaela Václavíková

ZNAKUJEME SE ZVÍŘÁTKY ZE ZOO
Akce určená pro miminka, batolata a  jejich rodiče proběhla 

12. června dopoledne. Účastníci se seznámili s  metodou Baby 
Signs® a naučili se šest znaků zvířátek ze ZOO. Každé stanovi-
ště zaštiťovalo jedno zvíře a byly na něm připraveny tematické 
aktivity nejen pro rozvoj jemné motoriky. Rodiče díky tomu měli 
možnost si při plnění aktivit s dětmi procvičovat znaky zvířat ze 
ZOO. Nechyběl ani fotokoutek a slosování o pět knih Učíme se 
znakovat v ZOO s Kreslínkem. 

I přes nepřízeň počasí hodnotím akci jako vydařenou a mám 
radost, že se v obou časech sešla příjemná společnost. 

Tímto moc děkuji městu Bzenec za poskytnutí prostor kulturní-
ho domu, panu Nejezchlebovi za ochotu a pomoc při jeho přípravě 
a logopedce Zuzce Širmerové za pomoc při realizaci celé akce. 

Michaela Václavíková
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,,JINOKRAJ: KDE PŘÍRODA VYCHOVÁVÁ 
A DĚTI ROZKVÉTAJÍ“ 
Milé maminky a tatínkové,
představte si místo, kde se vaše dítě může volně nadechnout čer-
stvého vzduchu, kde může běhat po měkkém mechu, objevovat 
tajemství lesa a růst v souladu s přírodou. Takové místo – lesní 
klub Jinokraj - nyní vzniká na okraji našeho malebného Bzence.

V překrásném březovém hájku, daleko od hluku a shonu měs-
ta, se rodí oáza klidu a harmonie pro naše nejmenší. Jinokraj není 
jen obyčejná školka - je to brána do světa, kde se fantazie snoubí 
s realitou, kde se učení stává dobrodružstvím a kde každý den 
přináší nové zázraky.

Srdcem Jinokraje je útulná vytápěná jurta o velikosti 38 metrů 
čtverečních. Toto kouzelné kruhové obydlí poskytne vašim dětem 
bezpečné zázemí v každém ročním období, zatímco budou pro-
zkoumávat okolní přírodu. Představte si, jak vaše dítě sedí v kru-
hu s ostatními dětmi, naslouchá pohádkám a příběhům, zatímco 
za plátěnými stěnami jurty šumí les.

O vaše poklady se budou s láskou a péčí starat zkušené prů-
vodkyně, které mají mnohaleté zkušenosti s vedením dětí. Tyto 
laskavé duše pomohou vašim dětem rozvíjet jejich přirozené 
schopnosti, podporovat jejich zvídavost a pěstovat v nich lásku 
k přírodě. To vše s vřelostí a respektem.

V  Jinokraji věříme, že zdravá strava je základem šťastného 
dětství. Proto našim malým průzkumníkům nabízíme jídlo připra-
vované s  láskou z  vlastních, pečlivě vybraných surovin. Každé 
sousto bude plné živin a pozitivní energie, která podpoří růst a vý-
voj vašeho dítěte.

Jinokraj vítá děti od  3 let, které jsou připraveny vydat se 
na  cestu poznání a  dobrodružství. Zde mohou vaše ratolesti 

svobodně růst, učit se respektu k sobě i k okolnímu světu, a pře-
devším – být šťastné.

Přijďte se k nám podívat a nechte své dítě zažít kouzlo les-
ního prostředí. Společně vytvoříme nezapomenutelné vzpomínky 
a položíme základy pro šťastnou budoucnost našich dětí.

Pro více informací a možnost návštěvy nás neváhejte kontak-
tovat na telefonním čísle 776 185 171

Těšíme se na vás a vaše děti.
Za tým Jinokraje Tereza Osinová

DOMEČEK SE JIŽ PŘIPRAVUJE NA NOVÝ ŠKOLNÍ ROK 
Opět vás zdravím ze bzenecké pobočky DDM Veselí…
Souběžně se stále probíhajícími letními tábory připravujeme i na-
bídku zájmových kroužků pro školní rok 2024/2025!

Ale abych nepřeskakovala. Začnu na konci teď už minulého 
školního roku 2023/2024.

V červnu proběhl ve Vřesovicích na chatě Radost tradiční pobyt 
pro maminky s dětmi, jímž zakončujeme každým rokem činnost 
mateřského centra. To probíhá vždy od října do května v prosto-
rách pobočky DDM Veselí nad Moravou ve Bzenci v Kasárnách. 
Ve  Vřesovicích bylo počasí doslova jako na  objednávku, a  tak 
jsme si mohli pobytu užívat opravdu naplno. Tvořilo se, pohybo-
vých aktivit byla spousta, malovalo se v přírodě i na obličej, zašli 
jsme si do Lesního baru na něco dobrého, poseděli u  táboráku 
a každý večer, jen co děti usnuly, jsme si s maminkami užívaly 
příjemný dýchánek na terase. Pokud máte čas a chuť, nahlédněte 
na facebook:

Dům dětí a mládeže Veselí nad Moravou – Bzenec nebo 
na úložiště fotografií Rajče, kde jsou nahrány fotky z této krás-
né akce. Najdete zde i fotografie z příměstských táborů, krouž-
ků, workshopů… No a  hned na  to začaly prázdniny a  s  nimi 
i příměstské tábory. Letos jsme měli tábor badatelský, putovní, 

workshopový a  hudební. Opět 
jsme měli plno a děti byly úžasné. 
Někdy nám bylo hodně teplo, ale 
zápal, s nímž se děti vrhaly do při-
pravených aktivit, nám dodával 
energii a chuť do dalších her, tvo-
ření… Některé aktivity z  důvodu jejich oblíbenosti opakujeme 
a  jiné obměňujeme, aby byly tábory stále atraktivní i  pro děti, 
které je s námi tráví každoročně . 

Něco končí a jiné začíná. Nyní pomalu vplouváme do nadchá-
zejícího školního roku 2024/2025, v němž bychom nabídku aktivit 
z minulého školního roku rádi rozšířili o nové kroužky. Pro nové 
kroužky máme nové kvalifikované lektory a teď už připravujeme 
vše k jejich materiálnímu zajištění. 
Přihlašování do kroužků bude spuštěno začátkem září 
na www.ddmveseli.cz/kroužky/
Otevření jednotlivých kroužků vždy závisí na počtu přihláše-
ných dětí, proto prosím zájemce, aby se přihlašovali na první 
zkušební hodiny zdarma!

Také připravujeme workshopy i aktivity pro dospělé, které se 
na jaře těšily velkému zájmu.
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Pokud máte chuť vést zájmový kroužek nebo workshop, 
na Vaše dotazy ráda odpovím na:
e-mailu: bzenec@ddmveseli.cz
telefonu: 739 205 338
Všem přeji krásné podzimní dny plné slunce a dobré nálady. 

Jsme tady pro vás, jsme na domečku
Vše o nás najdete na facebooku: Dům dětí a mládeže Veselí 
nad Moravou – Bzenec nebo na webových stránkách: 
www.ddmveseli.cz

 Blanka Vaníčková, vedoucí pedagog DDM

VÝTVARNÝ OBOR NA ZUŠ BZENEC
Výtvarná tvorba je pro nás způsobem, jak poznávat svět i sebe 
samotné. Učí nás vnímat svět v souvislostech, z různých úhlů po-
hledu, se zapojením všech smyslů. Snažíme se o mezioborové 
propojování a projektovou formu výuky.

V plošné tvorbě zpracováváme s žáky různé techniky kresby, 
malby a grafiky. Prostorové práce tvoříme z hlíny, papíru, pracu-
jeme s textilním i přírodním materiálem.

Vzdělávání ve výtvarném oboru připravuje žáky na různé typy 
kreativních povolání, kde je prostor pro neotřelé nápady a hledání 
nových souvislostí.

Poslední dva roky jsme se intenzivně věnovali soutěžím a pří-
pravě žáků k talentovým zkouškám na umělecké školy, kde jsme 
měli stoprocentní úspěšnost. Jak se našim absolventům daří 
na  uměleckých školách vám spolu s  nimi sdělíme v  rozhovoru 
příště. Letos se chceme zaměřit více do praxe, a to na pořádání 
žákovských výstav a s tím souvisejících vernisáží. Rádi uvítáme ja-
koukoliv spolupráci ve formě výstavních prostor, výtvarných kout-
ků na akcích… Kreativitě meze neklademe. Výuka probíhá v ate-
liéru na kulturním domě ve Bzenci v časech 14:00 – 16:15 hodin 
(v  úterý mladší žáci, ve  středu starší žáci). Základní umělecké 
školy mají stejný harmonogram školního roku jako školy základní.

Přijímáme žáky:
od 5 let do přípravného studia • od 7 let do studia I. stupně
Informace na telefonu: 724 309 383 MgA. Sára Urbanová
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INFORMACE O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ ŠKOLE ZA OBDOBÍ KVĚTEN 
AŽ SRPEN 2024
Závěr školního roku byl tradičně ve  znamení velkého množ-
ství akcí, jež doplňovaly či rozšiřovaly výuku – exkurze, výlety, 
sportovní aktivity. Všechny byly výsledkem práce učitelů, práce, 
kterou dělají navíc, mimo běžné vyučování… A proč tuto práci 
dělají? Protože vědí, že k všestrannému vývoji dětí jsou důležité 
i tyto činnosti. A také vědí, že ne každé dítě má to štěstí, že s ním 
rodiče jezdí do přírody, za památkami, za zážitky a poznáváním. 
Zvláště pro tyto děti vzpomínky na školní výlety patří k těm nej-
krásnějším.

Jednou z  největších letošních kulturních akcí bylo květnové 
vystoupení žáků při příležitosti Svátku matek. Vy, kteří jste se zú-
častnili, mi jistě dáte zapravdu, že to byla tak trochu událost… 
Jedno vystoupení hezčí než druhé: šikovné děti z folklorního sou-
boru Marijánek v  pořadu Eště svajba nebyla, nejlepší recitátoři 
školy, mažoretky, vicemistryně světa v moderním tanci, několik 
školních kapel, pěvecký sbor… Vyvrcholením programu pak 
byla operka Šípková Růženka – společný projekt dětí, učitelů 
i  provozních zaměstnanců školy. Půl roku zkoušení, muzikant-
ského ladění, vytváření kulis i kostýmů… Výsledkem byla radost 
a  pohoda, která se přenesla i  na  diváky v  sále (ovace vestoje 
na školních představeních nebývají úplně obvyklé…), a také vě-
domí soudržnosti žáků i zaměstnanců. To jsou okamžiky, kdy víte, 
že vám vaše práce dává skutečně smysl a jste na „svou“ školu 
hrdí – na žáky i spolupracovníky. A pokud byste chtěli tuto akci 
zhlédnout zpětně, stačí si na YouTube zadat název naší školy + 
Svátek matek 2024.

Další pěknou (a  již tradiční) akcí bylo pasování žáků 1. tříd 
na čtenáře. V kapli svatého Floriána a Šebestiána se sešli prv-
ňáčci, jejich paní učitelky a rodiče, aby za účasti ředitelky školy 
a pana starosty slavnostně vstoupili do stavu čtenářského. Paso-
vali jej do něj král a královna (J. a M. Jurasovi – děkujeme). Děti 
musely slíbit, že se ke knihám budou chovat vždy pěkně a budou 
dodržovat čtenářský řád. Poděkování patří také SRPŠ, které za-
koupilo dětem knihy do jejich čtenářských začátků.

Kaple na Starém hradě je prostor krásný a důstojný, proto jsme 
jej v závěru roku rádi využili vícekrát. 27. 6. jsme se zde sešli, 
abychom předali ocenění těm žákům školy, kteří jsou mimořádně 
úspěšní v oborech, jimž se věnují ve svém volném čase. O tom, 
že máme v naší škole nejen mistry republiky, ale i mistryně světa, 
jsme vás již informovali na našich facebookových stránkách. Dále 
jsme rádi poděkovali těm žákům, kteří po celý rok pomáhají s pří-
pravou a  průběhem akcí konaných městem Bzenec. Ti všichni 
převzali ocenění z rukou ředitelky školy i starosty města – za věc-
né dary děkujeme opět SRPŠ a městu Bzenec.

Následující den jsme se pak na stejném místě rozloučili se žáky 
9. ročníků, kteří úspěšně ukončili základní vzdělávání. V progra-
mu, který si připravili, zazněla hudba i recitace. Za zpěvu závěreč-
né písně pak symbolicky postupně opouštěli prostor kaple (a bylo 
to dojemné). Ještě předtím však ti nejlepší z nich obdrželi knižní 
dar za výborné studijní výsledky – opět zakoupilo naše SRPŠ.

V době vzniku tohoto článku děti užívají léta a sluníčka, učitelé 
čerpají řádnou dovolenou. My, kteří většinu prázdnin zůstáváme 

Ocenění nejlepších žáků školy
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ve škole, děláme všechno pro to, abychom připravili vše potřebné 
pro zahájení nového školního roku. Už teď se můžeme pochlubit 
tím, že se nám podařilo získat finance z evropských dotací jed-
nak na nové vybavení počítačové učebny (cca 600 tisíc korun), 
jednak na komplexní rekonstrukci učebny fyziky a chemie (cca 
3 miliony korun). Počítače jsou již nainstalovány, na nové učeb-
ně se intenzívně pracuje, dokončena by měla být koncem září. 

Za  spolufinancování ve  výši 5 % děkujeme zřizovateli, městu 
Bzenec. Prázdniny tedy znamenají spoustu práce jednak admi-
nistrativní, jednak fyzické – paní uklízečky, školníci, řemeslníci, 
malíři – ti všichni musí zkoordinovat svou práci tak, abychom vás 
v září mohli přivítat ve škole uklizené, opravené a čistotou vonící.

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D., ředitelka ZŠ a MŠ Bzenec

Pasování na čtenáře Rozloučení se žáky 9. ročníků

Pasování na čtenáře
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PODZIM SE SRPŠ
Máme za sebou prázdniny - sluníčko, koupání, cestování, zážitky, odpočinek. A před 
sebou podzim a návrat do školek, škol i k pracovním povinnostem. Podzim s sebou 
nese také hodně příjemného. Na děti čekají ve škole a školce kamarádi, sluníčko 
bude svítit dál (jen bude o něco míň hřát) a znovu se společně potkáme na spoustě 
příjemných akcí našeho sdružení. 

Na co se můžete na podzim těšit? 12. října na podzimní dílničky, počátkem listo-
padu na Rej světlušek a 24. listopadu na vánoční výstavu. A už teď plánujeme akce 
na letošní zimu, kdy na vás kromě našich stálic čeká také velké tajemné překvapení.

A jako milou vzpomínku nabízíme několik fotografií z jarních akcí – jarní výstavy, 
bowlingového turnaje a vystoupení ke Svátku matek.

Za výbor SRPŠ
        Mgr. Alexandra Korvasová

Rozloučení se žáky 9. ročníků

Svátek matek
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NÁVRATY NA SLOVÁCKO LENKY JUREČKOVÉ
Rozsáhlé prostory zámku ve Strážnici (Národní ústav lidové kul-
tury) hostí od 5. května do konce října výtvarné dílo Lenky Jureč-
kové, rodačky ze Bzence, nyní žijící v Praze – ovšem na Slovácko 
se často vracející. I proto svoji velkou výstavu nazvala „Návraty 
na Slovácko“. Výstava je mimořádná tím, že byla k dispozici ná-
vštěvníkům Mezinárodního folklorního festivalu. A  také širokým 
spektrem vystavených prací - autorka tentokrát poprvé (a to má 
za  sebou šedesát výstav) sáhla do  všech zákoutí své výtvarné 
tvorby. A tak vedle obrazů, akvarelů a kreseb s folklorní tematikou 
vystavila obrazy krajin (kterým se v poslední době věnuje stále 
více), kresby z  folklorních festivalů, autorské fotografie, užitou 
tvorbu a fotodokumenty z realizací a spolupráce s fotografem Mi-
lošem Tancibudkem a modistkou Miroslavou Sochorovou.

Lenka Jurečková se narodila v roce 1977. Vyrůstala ve Bzen-
ci a kresbu a malbu začala studovat u sochařky Karolíny Šimčí-
kové. V Olomouci na pedagogické fakultě Univerzity Palackého 
absolvovala obor výtvarná výchova – čeština (mimo jiné u aka-
demického malíře Ladislava Jalůvky). Následně studovala malbu 
na  Pedagogické fakultě Masarykovy univerzity v  Brně (u  Petra 
Kamenického). Učila výtvarnou výchovu na  základní umělecké 
škole ve Veselí nad Moravou a nyní žije a tvoří v Praze. 

Volná tvorba Lenky Jurečkové (oleje, akryly, akvarely, mono-
typy, kresby) čerpá inspiraci ve stále živé tradici folklorního dění 
jihovýchodní Moravy a přilehlých částí pomezí. A tak na obrazech 
ožívají horňácké sedlácké, strážnické danaje, kyjovské skočné, 
podlužácké verbuňky, kopaničářské čardáše, dolňácké sedlcké, 
tance ze Zálesí, myjavské karičky, jízdy králů, fašanky… Niterně 
prožité podněty přetváří s noblesní poezií, lyrickým akcentem, ale 
i dynamickou expresivní reflexí různou mírou stylizace do barev-
ně i kompozičně efektních, ale nikoli popisných vizí, které ctí cha-
rakter jednotlivých regionů. V  poslední době postřehneme jistý 
příklon k abstraktnějšímu podání, rukopis je uvolněnější. Figury 
také častěji doplňuje v pozadí krajina, a ta se stále častěji objevu-
je i jako hlavní téma. Ale v podání Lenky Jurečkové má i krajina 
„folklorní duši“. 

Jistě by se dalo takto podrobněji hovořit i o dalších aktivitách 
Lenky Jurečkové nebo třeba připomenout, že jí věnovala Česká 
televize jeden díl Folkloriky a několikrát se objevila také v TV Noe. 
Vystavovala v zahraničí (Ulánbátar) a nedávno v Curychu a Bue-
nos Aires. Výstava ve Strážnici nebyla v jarních měsících jediná – 
kolekci obrazů a kolorovaných perokreseb vystavila v rámci Jízdy 
králů v Kunovicích (17. - 22. května) a pak od 1. do 30. června 
v Galerii Panský mlaty v Kobylí. Ke svým obrazům autorka sama 
říká: „Nesnažím se zachytit historii… Tradici, doufám, ano. Ale 
jinak, současnýma očima, možná spíš pocitem. Tvarem a barvou, 
liniemi… Nemohu říci, jestli je mi bližší figura nebo krajina. Miluji 
dynamiku, rychlost a nespoutanost v tanci a cimbálové muzice, 
ale naopak zase potom hledám uklidnění v liniích krajin a v ta-
jemstvích staré, mnohdy mizející architektury“.

Na výstavách Lenky Jurečkové diváka jistě aspoň trochu osloví 
magický odkaz dávných předků, co pro nás tu bohatou folklorní 
tradici vytvářeli. A její dílo je svým způsobem poděkováním těm, 
kteří tuto tradici pomáhají udržovat a rozvíjet i v současné nejed-
noduché době. 

Miroslav Potyka

DRMOLICE V LÉTĚ
Žádná okurková sezóna se nekoná, jedeme stále v poklusu, i když 
toho zpívání je nějak méně.

Druhý ročník soutěže o nejlepší bzenecký guláš jsme si přece 
jako loňské vítězky nemohly nechat ujít. Na zkouškách proběhly 
velké debaty o tom, čím letos ohromíme. Nakonec vyhrál pštrosí 
guláš, protože ten hned tak někde neochutnáte. A už je tu den D. 
Počasí přeje až moc, a proto je pitný režim nutný. Nálada super, ná-
vštěvníků plno, co víc si přát. Škoda, nevyhrály jsme, ale výhru ví-
tězům moc přejeme. Na nás se štěstí usměje zase třeba příští rok.

V Drmolicích jsme samé baby, takže vařit umíme a naše škvar-
ková pomazánka s domácím chlebíkem je vyhlášená tak, že nás 
zvou, abychom tuto pochoutku nabídly návštěvníkům strážnic-
kého folklorního festivalu a folklorního festivalu v Miloticích. Mu-
sím citovat jednoho hosta: „Holky, ani nevíte, jak po takové super 
škvarkovce chutná vínko i pivečko.“ Ale víme! Škvarkovka oprav-
du chutnala všem. Nejen gulášem a škvarkovkou živ je člověk, 
i slavit se musí. Zakladatelka Drmolic slaví kulaté jubileum a to 

s  ní musíme nejednou hezkou písničkou a  pohárkem dobrého 
bzeneckého vína oslavit i my.

Miluško, připíjíme ti všechny ještě jednou!
Iva Holubová
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SPS JAROSLAV 
Letošní rok je pro nás výjimečný. Náš kolektiv slaví 50. výročí 
od svého vzniku. K tomuto výročí začala příprava od začátku le-
tošního roku. Pravidelné zkoušky probíhají každé úterý. 

První část našich oslav je za námi. 1. června se uskutečnila pře-
hlídka smíšených pěveckých sborů, které se zúčastnilo pět sborů. 
V  programu zaznělo kolem čtyřiceti lidových písní ve  sborovém 
provedení a  závěrečnou skladbu Svatý Floriánek zazpívalo více 

než sto zpěváků. Koncert se měl uskutečnit v amfiteátru u kaple 
svatého Floriána a Šebestiána, ale v noci před koncertem silně 
zapršelo, zem byla podmáčená, a tak přišla na řadu mokrá vari-
anta. Nejdříve jsme byli smutní z toho, že koncert neproběhne dle 
plánu, ale nakonec vše dopadlo na jedničku a účinkující i poslu-
chači byli spokojení.

Obrovský dík patří vynikající moderátorce celého programu 
Renatě Janovíčkové, která dala celému programu „šťávu“ a jis-
kru. A rovněž velký dík vyjadřujeme i zvukařům, díky nimž jsme 
zažili opravdu profesionální koncert.

Celkově první část našich oslav dopadla nad očekávání. Účin-
kující byli spokojeni, sbormistři také. Díky pomoci všech členů 
našeho sboru byla akce perfektně připravena a nenašlo se jediné 
slabé místo. Děkujeme všem sponzorům, kteří nám přispěli fi-
nančně i materiálně. 

Před prázdninami se uskutečnilo tradiční grilování. Tentokráte 
bylo pouze pro členy sboru, abychom společně zhodnotili naši 
půlroční práci. 

První prázdninový týden několik členů sboru tvořilo zdravé já-
dro našeho již jedenáctého poznávacího zájezdu, Tentokrát jsme 
navštívili Dolomity, Lago di Garda, Bergamo, Veronu i Benátky. 

V srpnu opět začaly pravidelné zkoušky. Čeká nás slavnostní 
koncert k 50. výročí.

Členové sboru, kteří chodí každoročně přát k  narozeninám 
naší dlouholeté člence Marii Hostecké, přijali pozvání na oslavu 
jejího významného životního jubilea. Požádali jsme i našeho kore-
petitora, aby nás doprovodil při zpěvu jeho skladeb ve čtyřhlase. 
Věříme, že jsme v tomto komorním obsazení udělali oslavenkyni 

radost. Přejeme hodně štěstí, spokojenosti, elánu a hlavně zdraví 
do dalších let. 
radost. Přejeme hodně štěstí, spokojenosti, elánu a hlavně zdraví 

Všem čtenářům přejeme pěkný podzim a  zveme je na  náš 
slavnostní koncert, který se uskuteční 30. listopadu 2024 na kul-
turním domě.

Za SPS Jaroslav jednatelka
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DOLOMITY
Již tradičně na počátku prázdnin vyráží ze Bzence bílý autobus 

se žlutým okřídleným slonem společnosti CK ABC Tours na po-
znávací zájezd. Letos se čtyřiačtyřicet natěšených účastníků vy-
dalo směr Dolomity. Noční přejezd Rakouska byl bez problémů. 
Ráno nás čekala zastávka u jezera Misurina a pak jsme pokra-
čovali autobusem serpentinami Velké dolomitské cesty, která se 
považuje za jednu z nejkrásnějších cest v Evropě. Vyjeli jsme la-
novkou na Sass Pordoi, kde se nám otevřel panoramatický výhled 
na okolní vysokohorské štíty.

A pak nás čekal po noční a  celodenní cestě nádherný hotel 
s bazénem, večeřemi a snídaněmi ve formě bufetu. U většiny po-
kojů byly obrovské terasy, z nichž byl pohádkový výhled na jezero 
Lago di Garda, a které jsme využívali vždy večer ke společnému 
sezení a konzumování našich moravských produktů. Druhý den 
nás čekal výlet do Bergama – perly Lombardie a do malebného 
městečka Sirmiones, kde jsme se projeli na  lodičkách. Většina 
z  nás neodolala ochutnávce vynikající italské zmrzliny. Vybírali 
jsme z nepřeberného množství barev a chutí a vzájemně ochut-
návali lžičkami z misek a kornoutků. Třetí den jsme nejdříve na-
vštívili městečko Riva del Garda a pak vyjeli lanovkou na Monte 
Baldo s  horskými loukami. Před návratem na  hotel jsme měli 
možnost prohlídky městečka Malcesine a  vodopádů Varone 
s malou botanickou zahradou. Čtvrtý den nás čekala prohlídka 
Verony – města všech zamilovaných. Nepodcenili jsme přípravu 
a na prohlídku vyrazili všichni jednotně v srdíčkových slunečních 
brýlích. Největším „tahákem“ (bohužel nejen pro nás) byl nejzná-
mější balkón světa – Juliin balkón z Shakespearovy divadelní hry 
Romeo a Julie a také socha Julie. Poslední den naše cesta smě-
řovala k Benátkám. Po výstupu z autobusu jsme v přístavu Punta 
Sablone nastoupili na „naši“ soukromou loď. První zastávka byla 
na ostrově Burano – perle všech ostrovů s krajkářským muzeem 
a rybářskými domky s barevnými fasádami. Další zastávka byla 
na ostrově Murano – ostrově sklářů, kde jsme měli ukázku výroby 
od sklářského mistra a prohlídku sklářského obchodu s velkým 

množstvím nádherných výrobků. A  pak už nás čekal nádherný 
závěr našeho zájezdu – Benátky. Od náměstí svatého Marka jsme 
procházeli úzkými uličkami plnými obchodů se suvenýry a kavár-
niček až k mostu Ponte di Rialdo. Většina z nás vyjela do zvonice 
svatého Marka a z výšky 98,6 metrů nad Benátkami jsme se ko-
chali nádherným výhledem. Krásná tečka za týdenním zájezdem.

Pak už návrat lodí k autobusu a směr Česko – Bzenec.
Co říct k letošnímu zájezdu? Nádherná příroda, města dýchají-

cí historií, příjemné ubytování, vynikající strava, program složený 
tak, že byli spokojeni úplně všichni. A  to nejdůležitější – úžas-
ná posádka. Průvodkyně Alena, která na nás hrnula své znalosti 
a vědomosti, vyšla nám ve všem vstříc, vše zařídila k naší spoko-
jenosti, a naši perfektní řidiči Petr a Radek, kteří mistrně zvládali 
volant a ještě nás všechny bavili svými zážitky a historkami.

Prý jeden z nejlepších zájezdů. Nezbývá než poděkovat všem 
účastníkům za skvělou partu a plánovat zájezd pro rok 2025.

Za všechny spokojené účastníky
Jitka Jablonická

KOSOVSKÝ DENÍK BZENČANU 
Jako každý rok jsme i  letos jeli na  zájezd do  zahraničí. Máme 
za sebou už velké dálky jako Mexiko, Omán nebo loni Jižní Koreu. 
Proto jsme se letos vydali „jen“ do Kosova. Naším úkolem na ta-
kových zájezdech je reprezentovat Českou republiku a Bzenec, 
naši kulturu a v případě soutěžních zájezdů také udělat vše pro 
výhru. 

Do Kosova jsme vyrazili ve středu 7. srpna, jeli jsme celý večer, 
celou noc, celý den a pak znovu celý večer… Dohromady jsme 
na cestě Bzenec–Priština (hlavní město Kosova a zároveň cíl naší 
cesty) strávili 27 hodin. Naštěstí byla tato dlouhá doba v autobuse 
přerušena krátkou zastávkou na koupání v moři v Černé Hoře. 

Po příjezdu nás pořadatelé ubytovali na vysokoškolských ko-
lejích (pokoje po dvou až třech, společné sprchy i WC), a tak měli 
někteří z nás jedinečnou příležitost zavzpomínat si na studentská 
léta. Dostali jsme pozdní večeři, někdo šel spát, někdo měl párty.

1. Festivalový den – po snídani nás pořadatelé odvezli autobu-
sem do města Podujevë, ve kterém bylo slavnostní zahájení festi-

valu Newborn Kosova 2024. V tomto městě jsme strávili celý den. 
Nejprve jsme měli zvukovou a  prostorovou zkoušku na  podiu, 
poté chvilku volného času a odpoledne už jsme se museli připra-
vovat na průvod městem, vystoupení a slavnostní zahájení. Bo-
hužel jsme byli v průvodu zařazení mezi dva zahraniční soubory 
s reprákem, a tak měly naše hlasivky co dělat, aby nás šlo slyšet. 
Po slavnostním zahájení a vystoupení následoval ohňostroj, který 
se tak úplně nepodařil (převrátil se) a některé krojové součástky 
jsou (snad ne navždy) zašpiněné. 

2. Festivalový den – po  snídani nás opět pořadatelé zavezli 
do města, tentokrát do města Deçan, ve kterém se zastavil čas… 
Vyhýbali jsme se kravincům na cestě vydlážděné kamením a do-
konce jsme potkali pána, který hnal krávy městem. Oběd se po-
dával stylově ve staré usedlosti/skanzenu a měli jsme možnost 
ochutnat tradiční balkánské pokrmy. I  v  tomto městě jsme šli 
v průvodu a večer jsme měli vystoupení. Po skončení programu 
následovala afterparty pro účinkující.
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3. Festivalový den – třetí den 
jsme autobusem odjeli do  města 
Prizren. Bylo to první „větší měs-
to“, které jsme v Kosovu navštívili. 
Na oběd jsme měli burger z Heb‘S 
(kosovská mutace KFC) a  vystu-
povali jsme v  nákupním centru. 
Po  přejezdu do  krásného centra 
města s kamennými mosty a meši-
tami jsme narazili na problém - ne-
máme šatnu na převlečení do krojů, 
uschování věcí… A tak jsme skon-
čili na místní policejní stanici, která 
nám posloužila jako improvizovaná 
šatna. Hned vedle šatny/policejní 
stanice byla kavárna s KLIMATIZACÍ, 
takže čekání na průvod a vystoupe-
ní bylo příjemné. Během průvodu 
historickým centrem města jsme potkali dvě skupinky Čechů 
na dovolené. Po vystoupení jsme sklidili potlesk, dostali jsme ve-
čeři v autobuse a jeli jsme zpět na ubytování.

4. Festivalový den – čtvrtý den festivalu se konal v  hlavním 
městě, Prištině, kde jsme i bydleli. Díky tomu jsme měli dopole-
dne čas na průzkum místních obchůdků a kaváren, kterých bylo 
mnohonásobně víc než hospod. Po nakoupení suvenýrů a posezení 
v kavárnách jsme se začali na ubytování chystat na večerní průvod 
a vystoupení. Po vystoupení jsme si zašli na drink do města a ně-
kteří zůstali i na mezinárodní afterparty s ostatními soubory.

5. Festivalový den – poslední den v Kosovu a také konec fes-
tivalu. Dopoledne jsme opět měli čas na toulky městem. Ostatní 
soubory nacvičovaly společný tanec na  ukončení festivalu, ale 
ten my umíme už z  loňského zájezdu. Slavnostnímu ukončení 
festivalu předcházela vznešená recepce u premiéra, na které se 
některé zahraniční soubory přetahovaly o raut (my ne). Po recepci 

jsme se setkali s českou velvyslankyní, která nás přišla podpořit. 
Poslední večer festivalu jsme zahájili společným tancem všech 
účastníků, pak jsme měli poslední vystoupení a úplně naposled 
jsme vyšli na  podium vyslechnout si verdikt poroty, kdo vyhrál 
letošní Newborn Kosova festival. Kdybychom vyhráli my, tak už 
to dávno víte ze sociálních sítí i vyprávění. Letos se porotě nej-
víc líbilo Mexiko. Náš folklor zkrátka není tak divoký, asi budeme 
muset ještě hodně potrénovat. Poslední nákupy, sprcha na uby-
tování, dobalení kufrů a vyrážíme zpět k domovu.

Z  Kosova jsme vyjeli před 3. hodinou ranní a  rozhodli jsme 
se jet přes Makedonii, Srbsko, Maďarsko... Bohužel nás nečeká 
přestávka u moře, ale cesta by měla být kratší…

Protože článek píšu v autobuse na cestě z Kosova, aby byl co 
nejaktuálnější, odpusťte mi, prosím, deníkovou formu. 

Johana Novotná, Členka SPT Bzenčan

CIMBÁLOVÁ MUZIKA FLORIÁNEK
16. června jsme společně s  DCM Chrústi a  dalšími muzikanty 
odehráli na náměstí akci Cimbály na ulici, kde jsme zahráli lidové 
písničky ze Bzence i okolí. Přidalo se mnoho dalších muzikantů 
jako třeba Radim Vojtek z CM Falešnica, Filip Prechtl z Cimballici 
a někteří místní i přespolní hudebníci. Akci jsme si všichni moc 
užili, a proto jsme se rozhodli uspořádat akci Muzicírování aneb 
beseda na ulici. V neděli 14. července jsme jako cimbálová mu-
zika ZUŠ Bzenec jeli vystupovat na  Slovensko do  Horné Mari-
kové na 31. folklórní slavnosti. Přidal se k nám i SPT Bzenčan. 
Po příjezdu do Marikové jsme se ubytovali a poté rovnou zamířili 
do amfiteátru. Na vystoupení jsme zahráli strážnickou sadu, která 
je našemu regionu blízká, a poté jsme vyrazili na jarmark a výsta-
vu panenek z kukuřičného šustí. 

V pondělí byl plánovaný výlet na vrch Kohútka, který leží na hra-
nicích Česka a Slovenska. Na  vrchol nás vyvezl autobus a dolů 
jsme šli pěšky. Cesta vedla krásnou přírodou s hezkými vyhlídkami 
a ve skupině po celou dobu panovala dobrá nálada.

Třetí den jsme se podívali na Považský hrad nebo spíše na jeho 
zříceninu, která pomalu, ale jistě prochází rekonstrukcí. Až jsme 
prolezli všechna možná zákoutí hradu a  vše zdokumentovali, 

zamířili jsme prohlédnout si kostel, soukromý zámek a  již delší 
dobu opuštěný klášter. 

Středa byla určena jako odpočinkový den, a tak jsme všichni 
vytáhli své hudební nástroje a hráli až do večera, kdy se k nám 
přidali i sousedé z vedlejší chatky.

Poslední den jsme znovu navštívili Považskou Bystrici a  ná-
sledně zamířili zpět domů do Bzence.

CM Floriánek
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KULTURA
15. 6. proběhl druhý ročník soutěže o nejlepší bzenecký guláš. 
Kdo pro vás letos vařil? Loňské šampionky - Bzenecké Drmolice 
a další spolky - myslivci, fotbalisti, nohejbalisti, rybáři, muzikanti, 
tenisti, vinaři, Supertábor a SportFan. První místo návštěvníci při-
soudili bzeneckým tenistům, druhé spolku SportFan a třetí mys-
livcům. Všem gratulujeme a těšíme se na další ročník.

23. 6. jsme se už potřetí setkali v amfiteátru zámeckého par-
ku na  Rodinném sportovním dnu, kde si děti mohly vyzkoušet 
atrakce z  Drtivé porážky, různé sportovní disciplíny, změřit síly 
v  běhu kolem rybníka a  pobavit se na  diskotéce DJ Simense. 
Krásná vystoupení si připravily mažoretky ze ZŠ Bzenec a a děti 
z TJ Sokol Bzenec.

BZENECKÁ POUŤ 2024
Pár obrázky se vracím k Bzenecké pouti, která měla letos opět 
bohatý program. Všechna významná místa ve  Bzenci ožila 
a  Bzenčané i  přespolní si mohli vybrat ze široké palety žánrů. 
Chtěla bych moc poděkovat všem spolkům, organizacím i jednot-
livcům, kteří svým kamínkem přispěli do celkové mozaiky. 

Páteční večer patřil mladým a taneční letní párty. Sobota byla 
věnována střední generaci a jejich oblíbených Generacím. Zámec-
ký amfiteátr se záhy zaplnil, tak jako za starých časů, a všichni si 
mohli až do ranních hodin užívat skvělé zábavy. V neděli jsme při-
pravili program i pro starší Bzenčany. Vrátili jsme se k tradičnímu 
zarážání hory, které historicky bývalo součástí pouti, a  členové 
spolku Marýnka z Vracova se tohoto úkolu zhostili tak, jak to umí 
jen oni. Program na  Horním náměstí pokračoval promenádním 
koncertem dechové hudby Dolinečka.

Pro rockově laděné Bzenčany jsme připravili koncert populární 
skupiny Škwor s předkapelou Back to theRoots. Co se ovšem ve-
čer dělo, to překvapilo i ty nejotrlejší. Vichr a provazy deště ještě 
neznamenaly nic fatálního, stále zůstávali všichni připravení, ale 

jakmile začaly kolem létat blesky, museli jsme přistoupit k evaku-
aci areálu. Jeden blesk uhodil i těsně za podium, což znamenalo 
konec nadějím a přesun koncertu. Dnes už víme náhradní termín - 
9. 11. 2024.

Mimořádnou výstavu v muzeu připravil Petr Janovský, který se 
též podílel na výstavě obrazů Oldřicha Rokyty v kapli na Starém 
hradě. TJ Slovan potěšil fotbalové fanoušky svými zápasy. SPT 
Bzenčan si zatancoval na zámku a nádvoří bylo tomu množství 
hostů skoro malé. Zámecké vinařství přivezlo do zámeckých za-
hrad vína ze zámků a i další vinaři připravili program a degusta-
ce ve svých sklepech. Krásný průvod poutníků přišel do kostela 
na mši a farnost připravila i zajímavou přednášku.

Bez náročné práce a obrovského zápalu všech zúčastněných 
by vůbec nebylo možné Bzeneckou pouť zrealizovat v  takovém 
rozsahu. Velmi si vážím toho, co pro naše město děláte. Bzenec 
má štěstí, že má tolik šikovných lidí, kteří táhnou za jeden provaz 
a společně pracují na tom, aby to tady žilo.

Irena Koukalová Uličná, místostarostka
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SPORTCAMP VE BZENCI
Sportcamp jsme zahájili pozvolna, pondělními třiceti kilometry 
na kole směr Rúdník. Děti nakrmily ovce, trénovaly psy a vydaly 
se zpět na oběd. V úterý jsme se jako již tradičně vypravili za Olo-
mouc na rafty. Tentokrát jsme vybrali úsek dlouhý šest kilometrů, 
který byl letos po bouřkách plný spadaných stromů a větví. Do-
konce jsme čluny přetahovali přes strom spadený napříč Mora-
vou, děti musely strom přelézt, no kde něco takového zažijete… 

Děti měly samozřejmě všechny potřebné ochranné prvky, ne-
museli jsme se tedy bát ani nechat je vyskakovat ze člunů. Kdo ne-
vyskočil, ten dostal dávku vody z pádla, přece kdyby všichni nebyli 
mokří od hlavy až k patě, nebyla by to ta správná vodácká výprava.

Středa patřila turnaji ve vybíjené, zápasům v basketbalu i kru-
hovému tréninku. Čtvrtek nás zavedl do Brna, kde jsme se sezná-
mili s laser game. Pro většinu z nás to byly první zápasy, ale určitě 
ne poslední. V pátek se dostala ke slovu opět kola. Nejprve jsme 
se přepravili do areálu SportFan na Kolonce, kde jsme si dali flor-
balové zápasy a tenisové tréninky. Vzhledem ke stoupající teplotě 
jsme si zajeli ještě na koupaliště do Veselí. Celý tábor zakončila 
burger párty a klasická vodní bitva. 

Děkuji trenérkám a trenérům Váji, Kubovi, Alexovi, Peťovi, Irči 
a všem, kteří nám pomáhali dopřát dětem co nejvíce sportovních 
zážitků. Pokud všichni mladí sportovci odjeli domů s další motivací 

a chutí rozvíjet svůj talent, zlepšovat své výkony a posilovat týmo-
vého ducha, máme společně šanci obohatit český sport a pomá-
hat hledat jeho budoucí velké hrdiny.

šéftrenér Vojtěch Koukal, Bzenecký klubík

BZENECKÝ KLUBÍK – KREATIVNÍ PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY
Letošní rok začal obrovským sprintem. Měsíc po zveřejnění nabíd-
ky našich táborů už jsme hlásili na dvou termínech obsazeno. Hlí-
dejte si náš Facebook, přihlašování na tábory začíná vždy v lednu.

Na dvou kreativních táborech se děti ve  věku 5-14 let zce-
la ponořily do své fantazie a výsledkem byla obrovská hromada 
nádherných výrobků. 

Vyzkoušeli jsme transfer fotografií na  velké kameny, výrobu 
prázdninového deníku i mořský věneček na dveře. Trpělivost děti 
prokázaly při barvení utěrek a zručnost při šití levandulové panen-
ky. Asi nejmilejším výrobkem se stala na prvním kreativním táboře 
krajina s funkčním majákem, na druhém kreativním mořská lam-
pa, kterou každé dítě pojalo podle svého a neměli jsme žádné dva 
výrobky stejné. Děti si navíc vyzkoušely, jak změnit funkci určité 
věci, kdy ze skleničky na víno vykouzlily krásný svícen.

Samozřejmě jsme jenom nepracovali, ale také hráli hry, trochu 
sportovali, v závěru dne obvykle dostaly slovo vodní pistole. Letos 
jsme se vydali na výlet vlakem a vybrali jsme místa, kam se děti 
běžně nedostanou, Vždyť kdo by chtěl o  prázdninách na  výlet 
někam, kam jezdí pořád se školou. Na prvním táboře jsme byli 
ve Zlíně na výstavě her a hraček, kde si děti s úplně všemi expo-
náty mohly hrát, na druhém jsme se vydali do Olomouce, do Pev-
nosti poznání. Po společně stráveném týdnu s kamarády si každý 
domů odnesl nové nápady, plnou hlavu inspirace a zážitků, a také 
spoustu výrobků v té nejvyšší kvalitě. 

Chtěla bych poděkovat lektorům a všem, kteří přispěli ke zdár-
nému průběhu. A všichni organizátoři a vedoucí děkují bezvad-
ným, šikovným a úžasným dětem, byla radost s vámi strávit ně-
kolik prázdninových dní. 

Irena Koukalová Uličná, Bzenecký klubík
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BZENECKÝ KLUBÍK – POHÁDKOVÝ TÁBOR
Na  letošním pohádkovém táboře se objevili hned dva trpaslíci. 
Jednoho děti už znaly z předchozích ročníků a jeden k nám přišel 
na praxi před svými zkouškami, které musí zvládnout, aby se stal 
členem Unie trpaslíků. Podařilo se nám najít starý trpasličí diář, 
ve kterém byly rady a  tipy ke zkouškám a děti se rozhodly, že 
trpaslíkovi pomohou se na opravdu těžké zkoušky připravit. 

Společně si vyzkoušeli sekání dračích hlav, stezku obratnosti, 
prozkoumali jsme podzemí zámku, hledali spadlé hvězdy, vyrá-
běli květinové bomby a mnoho dalšího. Spolu s dětmi z kreativ-

ního tábora jsme si zajeli do Pevnosti poznání v Olomouci. A jak 
to dopadlo? Trpaslík ve  spolupráci s  dětmi natrénoval vše, co 
k zdárnému splnění zkoušky potřeboval, a můžeme prozradit, že 
ji úspěšně složil, dokonce s vyznamenáním.

Všem vedoucím i všem pomáhajícím osobám z celého srdce 
děkujeme, že jste si našli čas zapojit se do velkého dětského dob-
rodružství.

Irena Koukalová Ulličná, Bzenecký klubík

SOKOLSKÝ TÁBOR SE LETOS KONAL NA ŠIRÉM MOŘI
Stejně jako každý rok i  letos oddíl Sefoga Bzenec pořádal svůj 
dlouho očekávaný tábor. Letošním tématem byli královští korzáři. 
Děti se tedy na týden staly piráty, kteří sloužili španělské koru-
ně. Přístavem pro naše piráty se tentokrát stal Boušín, malebné 
skautské tábořiště nacházející se nedaleko Babiččina údolí, které 
jsme měli možnost během tábora navštívit. 

Mimo to děti hrály spoustu her jak na suchu, tak i  ve vodě. 
V  těchto hrách získávaly zlaté a stříbrné peníze započítané ne-
jen do vlastního skóre, ale i do skóre celé posádky. Do posádek 
se piráti rozřadili v  táborové „krčmě“, kde seděly čtyři majitel-
ky lodí a jejich siláci, které musely 
děti porazit v páce, aby se do jejich 
posádky dostaly. Po rozřazení a po-
ctivém tesařském a  námořnickém 
výcviku pak mohly vyplout na moře 
buď pod modrou, červenou nebo 
zelenou vlajkou. Pod obávanou 
černou vlajkou vyplula i  posádka 
vedoucích. Během týdne si posád-
ky kromě tvrdého pirátského boje 
zkusily i spoustu dalších věcí, jako 
například lovení zlata, šití plachet či 
kradení vody z ostrova domorodců. 
Táborníci nabyli i  zkušenosti pro 

piráty velmi specifické – naučili se poslušnosti vůči bocmanovi 
a bravurně se vyhnuli kurdějím. Kromě hlavních etapových her 
se konala i každodenní štafeta v pití oblíbeného pirátského ná-
poje, kdy každý člen posádky dostal lahvičku, kterou musel v co 
nejrychlejším čase vypít. Posádky soutěžily mezi sebou a všich-
ni se u toho moc nasmáli. Celý tábor byl zakončen slavnostním 
nástupem, z něhož všichni odcházeli s příjemným nostalgickým 
pocitem zpět na vlak domů.

Za oddíl pobytu v přírodě Sefoga Bzenec
Johanka Šimečková
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MYŠLENKY ČLENA ÚSTŘEDNÍHO CVIČITELSKÉHO SBORU 
ČESKÉ OBCE SOKOLSKÉ VAŠKA PAVELKY, SPOLUAUTORA 
SLETOVÉ SKLADBY „JDI ZA ŠTĚSTÍM“
XVII. všesokolský slet se nezapomenutelně zapsal do dějin so-
kolského hnutí a srdcí cvičenek a cvičenců. Emocionální prožitek 
v  sobě snoubil odhodlání, zodpovědnost, sounáležitost, pokoru, 
vzájemnou spolupráci, radost ze společného díla, úctu i hrdost.

Součástí příprav, průběhu a vyvrcholení této nevšední událos-
ti byla i  sletová skladba „Jdi za  štěstím“ pro seniorky, seniory 
a Věrnou gardu.

A cesta za tímto cílem se naplnila. Po setkávání na republiko-
vých, oblastních a regionálních srazech, po nácvicích v jednotách 
v rámci celé České republiky i v zahraničních sokolovnách jsme 
se stali součástí sletové euforie.

Rád jsem se setkával u šaten stadionu Slavie se členy Ústřed-
ního cvičitelského sboru a se cvičenci, kteří vytvářeli neuvěřitelný 
řízený mumraj na seřadištích a při následných přesunech na cvi-
čební plochu.

Následoval stísněný pocit při vstupu Branou borců a „trojkou“ 
do výchozích postavení. Věděli jsme, že když při vzájemném pro-
línání skladeb naše cvičenky a cvičenci zaujmou výchozí posta-
vení včas, potom si už skladbu zacvičí pro radost.

A  tato radost cvičenek a  cvičenců mě postupně přiváděla 
k pocitu štěstí, který vyvrcholil při závěrečném předvedení naší 
skladby na cvičební ploše, na podiu a při následném emotivním 
závěru sletu.

Proto moje velké poděkování posílám ze srdce všem cvičen-
kám a cvičencům naší společné skladby a zvláště:
• Heleně Peerové, která mě svým entuziasmem přiměla 

ke  spolupráci při tvorbě této skladby. Velmi si vážím toho, 
s  jakým tvůrčím citem rozpracovala cvičení do  nádherného 
a elegantního cvičení mužů, žen a Věrné gardy. Dokázala si 
prosadit tvůrčí vize, které následně skladbu povýšily téměř 
k dokonalosti,

• všem členům cvičitelských sborů, kteří se celorepublikově po-
díleli na nácvicích skladeb, na přípravách oblastních nácvič-
ných srazů, župních, krajských a oblastních sletů. Všichni sto-
procentně plnili úkoly v rámci sletových dnů v Praze na Slavii 
a přispěli tak k naplnění naší společné cesty ke štěstí.

Doslov
Sletovou skladbu „Jdi za štěstím“ nacvičilo a předvedlo 11 čle-
nek zdravotního tělocviku a  Věrné gardy T. J. Sokol Bzenec – 
Hana Sýkorová, Hana Jeníčková, Anna Ženatová, Milada Rýdlová, 
Jaromíra Klobásková, Marie Fiamoli, Jana Krejčířová, Miroslava 
Hacarová, Mária Mlýnková, Alena Zeiselová, Marie Vrzalová. 

Bylo nám velkou ctí zúčastnit se XVII. všesokolského sletu 
v Praze a zažít okamžik, kdy naší skladbě lidé na tribunách sta-
dionu Slavie tleskali vestoje, mnozí plakali dojetím a my s nimi. 

Děkujeme všem, kteří se podíleli na organizaci sletů a podpo-
řili nás.

Marie Vrzalová

XVII. VŠESOKOLSKÝ SLET V PRAZE
Oslava sportu pro všechny s  tradicí od roku 1882, která na svě-
tě nemá obdoby. To je všesokolský slet. Ten letošní, v  pořadí již 
sedmnáctý, byl zároveň největším porevolučním sletem, a nechy-
běl na něm ani Sokol Bzenec. Naše výprava navíc nebyla malá – 
ačkoliv župa Slovácká sdružuje 25 jednot, celou třetinu cvičenců 
župy tvořili právě naši cvičenci. Ale pojďme to vzít pěkně popořádku 
a připomeňme si, co pražskému sletovému týdnu předcházelo.

Přípravy na  úrovni jednoty začínají více než rok před sletem. 
Náčelníci a cvičitelský sbor se musí rozhodnout, do kolika skladeb 
se zapojíme, kteří cvičitelé skladby povedou a kolik jsme schopni 
obsadit cvičebních celků. Cvičitelé následně začnou jezdit na ná-
cvičné srazy na Tyršův dům, aby od podzimu mohly začít nácviky 
na sokolovně ve Bzenci. Po několika měsících nácviku se cvičenci 
účastní oblastních, župních a krajských sletů, takže čilým sokol-
ským ruchem máme zaplněné téměř všechny víkendy v  květnu 
a červnu. Tyto akce jsou vyvrcholením sletových příprav v každém 

regionu a  letos se ukázalo, že cvičenci jsou schopni ze sebe vy-
dat vše, klidně i v extrémním horku nebo při bouřce. Jsme rádi, že 
sletovou energii s námi mohli prožít i Bzenčané, rozhodli jsme se 
totiž uspořádat veřejné předvedení sletových skladeb v zámeckém 
parku. Akce, na níž bylo předvedeno devět skladeb, přilákala velké 
množství návštěvníků a měli jsme na ni krásné ohlasy. Velmi mi-
lou spolupráci jsme navázali také s mateřskými školami ve Bzenci 
a Těmicích, a to v rámci skladby pro předškolní děti. V jednu chvíli 
byl díky tomu zámecký park úplně plný šikovných Mravenců.

Po oblastních sletech už se cvičenci mohli těšit do Prahy, kam 
se na přelomu června a července sjelo přibližně 20 000 soko-
lů ze 17 zemí světa. Sletový týden začal slavnostním průvodem, 
který začínal na Václavském náměstí, končil na Staroměstském 
náměstí a měřil téměř dva kilometry. Bzenečtí sokolové zaujali 
místo i v samotném čele průvodu mezi Sokolskou stráží, zejména 
ale zkrášlili část průvodu patřící Slovácké župě. První den sletu 
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byla sloužena i ekumenická mše v katedrále svatého Víta, Václava 
a Vojtěcha na Pražském hradě. A jelikož Sokol zdaleka není jen 
o sportu, ale také o vzájemném setkávání a o kultuře, slavnostní 
zahájení sletu proběhlo v Národním divadle uvedením hry Lucer-
na od Aloise Jiráska.

V dalších dnech naše cvičence čekal náročný program – ne-
konečné nácviky skladeb, přesuny mezi secvičnými plochami 
a hlavní cvičební plochou na Edenu, převlékání do správných cvi-
čebních úborů a příprava náčiní, protože co by to bylo za sokoly, 
kdyby si mnozí z nich nenaplánovali cvičení i v několika skladbách 
najednou. Mezi cvičeními však nesmělo chybět ani objevování 
Prahy. Cvičenci vystoupali na Petřín či Vyšehrad, některé skupinky 
navštívily komentované prohlídky Národního divadla či Strahov-
ského stadionu. Děti si zařádily ve velkých herních parcích nebo 
se ochladily na koupališti. Krojovaní sokolové plnili milé povinnos-
ti na různých kulturních akcích, například na setkání sokolských 
folklorních souborů. Jedním z vrcholů týdne byla akce s názvem 
Sokol gala, která se konala v zaplněné O2 aréně. Tento program je 
tvořen vystoupeními těch nejlepších oddílů České obce sokolské, 
případně takových oddílů, které dělají něco jedinečného. Jinými 
slovy, byla to obrovská show, která nás všechny ohromila a  in-
spirovala. V průběhu celého týdne se konal také bohatý program 
na Tyršově domě a pro diváky bylo připraveno několik stanovišť 
v centru Prahy, kde mohli zhlédnout pódiová vystoupení. 

Nejočekávanějším programem sletového dění byly samozřej-
mě hromadné skladby, o čemž svědčí i to, jak pražský Eden pras-
kal ve švech. A není divu – vidět tisíce sokolů a sokolek, kteří cvičí 
jako jeden, je skutečně nevšední zážitek. První program sleto-
vých skladeb se konal ve čtvrtek večer, druhý v pátek odpoledne, 
což hrálo roli pro dramaturgii doprovázející jednotlivá vystoupení 
a také pro světelné efekty. Když se na stadionu poprvé rozezněl 
slavnostní pochod Josefa Suka „V  nový život“, všichni sokolo-
vé věděli, že to, na co se celý rok připravovali, konečně nastalo. 
Na plochu pak vystoupilo přes 200 sokolských praporů, mezi ni-
miž byli i tři bzenečtí praporečníci. Prezident republiky Petr Pavel 
věnoval České obci sokolské nový prezidentský prapor. Cvičení 

následující po úvodních oficialitách pak bylo doprovázeno nesku-
tečnými ovacemi publika. Páteční program se od čtvrtečního lišil 
v tom, že premiéru i derniéru měly skladby těch nejmenších so-
kolíků – dětí cvičících s rodiči a předškoláků. Velmi silným zážit-
kem bylo také vystoupení Věrné gardy – seniorů a seniorek, kteří 
jsou i přes svůj pokročilý věk vždy plní elánu.

Myslím, že naši cvičenci žijí ze sletových zážitků ještě dnes. 
Na značkách se v Praze uvidíme zase za šest let a budeme dou-
fat, že to bude v ještě silnějším počtu, než tomu bylo letos. Za to, 
jak se bzenecké výpravě na sletu dařilo, patří veliké poděkování 
našemu náčelnictvu – Jarmile a  Ondřejovi Miškarovým a  také 
všem dalším vedoucím sletových skladeb – Martině Horákové, 
Darině Vrzalové, Marii Vrzalové, Marii Kantorákové, Marku Stráž-
nickému, Ivetě Bednaříkové a také dalším cvičitelům, kteří dělali 
doprovod dětským skladbám. Často říkám, že každé sokolské 
jednotě přeji tak skvělý cvičitelský sbor, jaký máme ve Bzenci, 
a teď při sletu se tato moje slova potvrdila. Upřímný dík patří také 
městu Bzenec, které naši činnost podporuje dlouhodobě a neji-
nak tomu bylo i při účasti jednoty na všesokolském sletu.
Více fotek ze sletu naleznete na našem webu www.sokolbzenec.cz.

Se sokolským Nazdar!
Jana Kovář Hynčicová, místostarostka T. J. Sokol Bzenec

BZENECKÉ FIREMNÍ HRY NA KOLONCE
Dne 22. 6. 2024 se ve Bzenci Kolonii uskutečnily Bzenecké fi-
remní hry ve florbalu, malé kopané, tenise a basketbalu. Soutěž 
pořádal spolek SPORTFAN, z.s. na  nově vzniklých sportovištích 
v areálu Paradiso, která mohou využít zaměstnanci firem v areálu 
i široká veřejnost.

Některé účastníky sportovních klání překvapila urputnost a na-
sazení protihráčů, díky čemuž se zápasy neobešly bez oděrek, 
modřin a  chlazení různých partií těla. Nechyběly ani roztleská-
vačky s pompóny. Fankluby firem se snažily své kolegy kreativně 
povzbuzovat, a  tak bylo postaráno o  nejednu veselou příhodu. 
I  když nám dopoledne počasí nepřálo a pršelo, nakonec to byl 
velmi podařený den plný skvělých sportovních výkonů, nových 
přátelství a usměvavých lidí, které spojil společný zájem – sport.

Celkovým součtem bodů ze všech utkání vyhrála putovní po-
hár firma AVENA s.r.o. Už teď se určitě všichni sportovci nemůžou 
dočkat druhého ročníku v  roce 2025, kdy se opět budou moci 
pokusit získat putovní pohár právě pro svoji firmu.

Ve večerních hodinách pak v areálu zahrála hudební skupina 
Ferrum a vítězové i poražení si v jejím podání mohli užít trochu kul-
tury mezi paletami, které provizorně posloužily jako posezení. Těšil 
nás zájem veřejnosti, která měla přístup na obě pořádané akce.

Bzenecké firemní hry ukázaly, jak krásná a rozvíjející je nyní 
Kolonka, která začíná žít!

Jana Bršlíková
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Blahopřání

Dne 8. září oslavuje 86. narozeniny paní Marie Horáková. 
Hodně zdraví, štěstí přejí děti Zdena, Petr, Pavel 
a sourozenci Eva, Miloslav, František a švagrová Ludmila 
se svými rodinami.

Poděkování

Členům rady města Bzenec včetně pana starosty 
Erika Ebringera děkuji za přání a dárky k mým 
osmdesátinám. Životní jubileum jsme oslavili v úzkém 
rodinném kruhu doma s přáním všeho dobrého 
do dalších let. Hodně zdraví, štěstí, zdaru, spokojenosti 
v našich rodinách, přátelích, známých i méně známých. 

Děkuji.
Jaroslav Klopec

Věneček ze slaměnek
třepí se
na hlavě
jedné drmolice
když vtancuje
šohajovi do náruče…
Bože můj
ty tance naše!
Když přestanou hrát
cimbály
o pouti
a vinobraní
chopí se všichni skleniček
a s vínečkem bílým
s vínečkem červeným
naposledy
zavýskají.

V. Radostová

Z PERA NAŠICH ČTENÁŘŮ…
TAK NA ZDRAVÍ!

Zlatá
až oči přechází
v řadách mezi řádky
v zelené visí…
Jak
na starých obrazech
starých malířů
ze Slovácka
modrá
a jiné dočervena
jak 
u krásných ornamentů
v rukou vyšívaček
Všady se táhnů…
… ve Bzenci
pěsničky naše
cimbálové
pěsničky z Moravy
pěsničky naše.

Loučíme se s občany, kteří 
opustili naše řady:

Marie Hanáková
Josef Hartman
Marie Kasalová
Vladimír Kníže
Luděk Lunga
Petr Ralbovský
Květoslava Repíková
Vladimír Suttner
Dušan Valštýn

Uzavřené sňatky:

Filip Zálešák a Kristýna Šebestová z Vracova
Ondřej Mráček a Ema Macková z Havířova
David Valášek ze Smržic a Nikola Rolníková ze Bzence
Radim Kutný a Jana Pavková ze Bzence
Miroslav Kutil z Prahy a Lenka Rygarová z Vracova
Josef Podloucký a Jitka Šušlíková ze Bzence
Ladislav Polášek a Lenka Pospíšilová ze Bzence
Lumír Tošovský a Nicola Sigmundová z Moravského Písku
Karel Michalička a Žaneta Repíková z Říčan u Prahy
Martin Petržela a Barbora Jakšová z Brna
Michal Klučka ze Slavkova u Brna a Kateřina Hanáková z Mouchnic
Pavel Mikéska a Jana Zemánková z Domanína

Blahopřejeme všem, kteří nyní 
oslavují svá významná 
životní jubilea:

80 let
Ludmila Duchoslavová
Jaroslav Klopec
Zdeněk Kobida

85 let
Mária Bukvaldová
Jarmila Kolářová

90 let
Marie Hostecká
Jarmila Jakšová

91 let
Anežka Horáková

93 let
Stanislav Goliáš

98 let
Jaroslav Polášek

Dne 10. 9. vzpomínáme druhého smutného výročí, 
kdy nás opustila naše drahá maminka a babička 
paní Jiřinka Fabrici a 31.10. 2023 tomu bude již 
31 let, kdy odešel náš drahý tatínek pan 
prof. Milan Fabrici.
S láskou a bolestí v srdci vzpomínají dcery 
Hana a Miluše s rodinou.

Děku jeme všem za   t ichou vzpomínku.

Kdo lásku a dobro rozdával, 
ten žije v našich srdcích dál.
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NAŠI RODÁCI

WILHELM SINGER
žurnalista, šéfredaktor 
„Neues Wiener Tagblatt“ 
* 26. 11. 1847 Bzenec
† 10. 10. 1917 Vídeň

Narodil se ve městě Bzenci v míst-
ní židovské komunitě, nicméně své 
dětství prožil v Napajedlích u Zlína. 
Absolvoval gymnázium v Olomouci. 
V roce 1868 se po neshodách s ot-

cem, který mu vyčítal jeho angažovanost v olomouckém deníku 
„Die neue Zeit“, přestěhoval do Vídně. Krátce se živil jako herec, 
ale brzy začal pracovat jako zpravodaj pro deník „Debatte“, kde 
měl na starosti zprávy z probíhajících soudních přelíčení. 

Další zkušenosti získal u  deníků „Neues Fremden-Blatt“ 
a „Die Presse“. Poté pracoval jako místní zpravodaj a divadelní 
kritik pro „Deutsche Zeitung“. Od roku 1880 působil jako hlav-
ní korespondent a  zástupce „Neue Freie Presse“ v Paříži. Brzy 
si zde vybudoval rozsáhlou informační síť a získal mnoho přátel 
z předních politických a kulturních kruhů. Ve svých článcích se 
neomezoval jen na politická témata, ale snažil se postihnout dění 
v celé tehdejší francouzské společnosti. V Paříži zůstal až do roku 
1891, kdy se vrátil zpět do Vídně a začal pracovat jako šéfredak-
tor a editor novin „Neues Wiener Tagblatt“. Ve Vídni pak zůstal až 
do své smrti. 

Byl také prezidentem společnosti Steyrermühl AG, která sdru-
žovala vydavatelství knih a  osmi novin včetně „Neues Wiener 
Tagblatt“ a prezidentem Mezinárodní tiskové asociace, u jejíhož 
zrodu stál.

Janovský Petr

TOULKY BZENCEM A OKOLÍM
Pomník padlým za I. světové války v Olšovské ulici
V letošním roce uběhlo 110 let od vypuknutí I. světové války, kte-
rá si vyžádala mnoho obětí i  z  řad bzeneckých občanů. Téměř 
ihned po skončení války se hledal způsob, jak připomenout a uctít 
památku těchto obětí. První podnět pro stavbu pomníku dala již 
v  roce 1919 Družina československých válečných poškozenců 
ve Bzenci, která si jeho stavbu vytyčila jako jeden ze svých hlav-
ních cílů. Pro nedostatek financí byly plány odsunuty až na rok 
1925, kdy spolek uspořádal několik schůzí a sbírek, které vynesly 
částku 6  000  Kč, což ale zdaleka nestačilo. Realizace se ten-
to záměr dočkal až v roce 1929, kdy obec darovala družině pro 
památník pozemek v Olšovské ulici a finančně přispěly některé 
další bzenecké organizace i jednotlivci. Zbudován byl z umělého 
kamene sochařskou a kamenickou firmou Petr z Kyjova nákla-
dem 9 500 Kč a do jeho základního kamene byl vložen památní 
list tohoto znění:

Památce obětem světové války z Bzence! Světovou válkou na-
byl náš národ svobody, po níž horoucně toužil tři sta let. Svoboda 
jeho byla vykoupena krví nesčetných jeho synů. Proto žehnáme 
jejich památce a  jména jejich chceme uchovati ve  vděčné pa-
měti. I  z  našeho města obětovali za  svobodu vlasti své mladé 
životy četní mučedníci. Jejich druhové, kteří s nimi trpěli, utvořili 
v r. 1919 „Družinu válečných poškozenců“, jež si vytkla za úkol 
zbudovati jim důstojný památník. Na tento účel uspořádala Dru-
žina veřejnou sbírku, jež vynesla 6 000 Kč, a 3 000 Kč věnovali 
občané. Starostou města tou dobou byl Frant. Kučera, předsedou 
Družiny Jos. Kuchař, jednatelem Jan Jurčeka, pokladníkem Jos. 
Tvarůžek. Ať hlásá tento památník úctu a vděčnost obyvatelstva 
města k těmto bzeneckým mučedníkům za svobodu národa všem 
příštím věkům!

V Bzenci, v červnu 1930
Podpisy: Jan Jurčeka, Josef Kuchař, Josef Tvarůžek

Slavnostní odhalení proběhlo v  neděli 29. června 1930 pod 
patronátem městské rady a za velké účasti válečných invalidů, 

hasičstva, sokolů, legionářů i obyvatel ze Bzence a okolí. Slav-
nostní řeč pronesl tehdejší poslanec František Neumeister. Násle-
dovala báseň žáka zdejší školy a po proslovu funkcionářů Družiny 
válečných poškozenců starosta obce přijal pomník do  ochrany 
města s povinností jej do budoucna udržovat. Na stavbu mimo 
jiné přispěli pan Leopold Skála obnosem 2 000 Kč, Honební výbor 
v Bzenci 100 Kč, Město Bzenec 500 Kč, Odbočka svazu důstoj-
níků v Bzenci 300 Kč, Spořitelna města Bzence 200 Kč, Čsl. Čer-
vený kříž v Bzenci 100 Kč a Židovská náboženská obec 100 Kč.

Naneštěstí se již po několika letech objevily v pomníku trhli-
ny a musel být v krátké době dvakrát opravován. Následně byl 
v roce 1936 vyměněn a přepsán seznam se jmény padlých. Vel-
kou opravou si pomník prošel v roce 2006 díky finanční podpoře 
Ministerstva obrany a města Bzence.

Petr Janovský

Původní podoba 
pomníku padlých 
na dobové pohlednici 
od bzeneckého 
knihtiskaře Jakuba 
Strnada.
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HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

u te ou t  v roby cukrovinek ro cel  v t

FINANČNÍ CONTROLLER

SALES SUPPORT | BACK OFFICE 
SPECIALISTA

VÝVOJOVÝ SPECIALISTA 
• Stabilitu iln ho zam tnavatele
• n d l cukrovinek zdarma
• b a n homeoffice
• 5 t dn dovolen
• Firemn benefity, travov n
• tu mo n ihned

NABÍZÍME

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz

NABÍZÍME

KOLEGY A KOLEGYNĚ 

u te ou t  v roby cukrovinek ro cel  v t

NABÍZÍMENABÍZÍME

Lucie Eva Šťastná
IČ: 21784957

Tel.: +420 775 249 124
Email: stastna@shreality.cz

www.shreality.cz

Schmidt & Homola Reality s.r.o.  Braslavská 552/27, 693 01 Hustopeče, IČ: 03902013, DIČ: CZ03902013

„ODBORNOST A PÉČE - REALITNÍ SLUŽBY S LIDSKÝM PŘÍSTUPEM”
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Keramické Foto s.r.o.

Regionální výrobce fotokeramiky 
(velkoobchod a maloobchod)

- Keramické fotograe
  na pomník

- barevné i černobílé
- obdélníky i ovály, a jiné

- foto na keramiku

objednávky:

keramickefoto@seznam.cz

www.keramickefoto.cz

+420 704 002 146

Provozovna: Hlavní 864/168, 696 04 Svatobořice - Mistřín

POZVÁNKA NA VÝSTAVU

Karolina Šimčíková
M A L Ý  F O R M Á T

O B R A Z Y

Židovská obřadní síň
20. 9. 16:00 – 19:00
21. 9. 11:00 – 19:00
22.9. 11:00 – 16:00
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Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec

St ední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, p ísp vková organizace
nám stí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel. 518 384 527, www.sosbzenec.cz, e mail: info@sosbzenec.cz

MATURITNÍ OBORY
č

ř

UČEBNÍ OBORY
ř

ř č

ř

NÁSTAVBOVÉ STUDIUM
ě ě
ř

JEDNOLETÉ OBORY  
(rozší ení kvalifikace, zkrácené studium pro uchaze e

s výu ním listem nebo maturitní zkouškou)

ř
ř

ř č

UČEBNÍ OBORY
(pro žáky se speciálními vzd lávacími pot ebami)

ř

Od zá í 2023 otevíráme nový maturitní obor Masér sportovní a rekondi ní. B hem studia získáte velmi
dobré jazykové znalosti, znalosti z p írodov dných oblastí, zorientujete se v administrativ , marketingu a
finan ní oblasti. Profesn se zam íte na fungování lidského t la, poradenskou innost v oblasti správného
životního stylu, sportovní rehabilitace,masáže. Budete mít otev enou cestu k vlastnímu podnikání i
dalšímu studiu.
Areál Bzenec P ívoz
Žáci obor Ekologie a životní prost edí, Lesní mechanizátor, Zahradník, Rybá se pohybují v atraktivním
prost edí zejména v odborné výuce. Samoz ejmostí je práce s moderními p ístroji. V nejbližším období
plánujeme po ízení trenažéru pro výuku práce s harvestorem a z ízení u ebny pro výuku tohoto tématu.
Naši žáci tak získají jedine noumožnost zkusit si práci na simulátoru a následn mohou usednout k další
výuce do stroje samotného. Vyzkoušíte si moderní práci p i zcela automatizovaném a mechanizovaném
zpracování d eva.
Využijte zajímavé prost edí a podmínky pro svoje vzd lání.
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ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU DÍL VI.
LESONICE
Odkud se v  názvu rodu hrabat z  Reichenbachu a  Lesonic vzal 
onen přídomek malé moravské obce v okrese Třebíč? Měli by-
chom se o nich zmínit už jen z toho důvodu, že v době, kdy měla 
obě tato panství společného majitele, sloužili někteří obyvatelé 
Bzence v  Lesonicích a  samozřejmě také naopak. Mnozí z  nich 
zde již pak zůstali natrvalo usazeni. Některé bzenecké rodiny by 
tak mezi svými předky dozajista našly někoho z Lesonic, stejně 
jako bychom se v Lesonicích mohli ve starých matrikách setkat 
s obyvateli Bzence. 

V  roce 1823 zakoupil lesonické panství od  hraběnky Traut-
mannsdorfové kurfiřt Vilém II. Hesenský pro hraběnku Emílii z Rei-
chenbachu, která název panství připojila ke svému dosavadnímu 
predikátu. Po její smrti přešlo panství na syna Gustava Karla z Rei-
chenbachu a Lesonic. Od  roku 1874 pak bylo panství zapsáno 
na dceru jeho bratra Viléma Otty (majitele bzeneckého panství) 
- Pavlínu z Reichenbachu a Lesonic, později provdanou z Löwen-
steinu, Wertheimu a  Freudenbergu. Ta v  roce 1917 odprodala 
většinu svého majetku nalézajícího se na Moravě, včetně Bzence, 
Lesonice si však ponechala. Po její smrti přešlo panství na syna 
Uda, kterému byl po roce 1945 tento majetek zkonfiskován.

První písemná zmínka o obci Lesonice pochází z roku 1190, 
kdy je ves připomínána v  zakládající listině louckého kláštera. 
První ověřená zmínka o obci je však až z  roku 1321, kdy byly 
Lesonice zakoupeny Jindřichem z Lipé. Ten je zakoupil od vyše-
hradské kapituly spolu s vesnicemi Želovice a Bohutice. 

Lesonice byly centrem rozsáhlého panství, o jehož rozšíření se 
v druhé polovině 17. století zasloužil nový majitel Adam Ladislav 

Věžník. K  obcím Lesonice, Cidlina, Babice a  dvěma pustým 
vsím Blatné a Martinicím připojil postupně Šebkovice, Lesůňky, 
Milatice, Martínkov a Horky. Obec byla v roce 1645 vydrancována 
švédskými vojsky.

Od roku 1689 vlastnil panství Karel Gotfried Aichbüchl, který jej 
rozšířil o statky ve Slavicích a Ratibořicích, jeho syn Josef Ignác 
pak připojil ještě statek výčapský. V roce 1772 pak zakoupil pan-
ství František Nádasdy, roku 1810 pak Terezie Trauttmansdorfová 
a od roku 1823 již patřil rodu hrabat z Reichenbachu a Lesonic.

V Lesonicích se nacházela také středověká tvrz. Ve 2. polovi-
ně 16. století páni z Čechtína tvrz přestavěli na renesanční zá-
mek. V jeho předzámčí nechala hraběnka Emílie z Reichenbachu 
a Lesonic okolo roku 1830 vystavět dvě mohutné budovy v kla-
sicistním slohu určené pro správu panství. Část těchto prostor 
byla později přebudována a vyhrazena k rezidenčním účelům při 
návštěvách a pobytu majitelů panství. Starý zámek byl poté po-
stupně rozebrán. 

Tolik tedy alespoň ve stručnosti k Lesonicím, jejichž historie 
byla svázána se Bzencem téměř po sto let jménem společných 
majitelů obou těchto panství.

Petr Janovský, Libor Kuchař, Vít Vratislavský

Vzhledem k obsáhlosti daného tématu naleznete plnou po-
dobu tohoto článku na webu města Bzence. Zde jsou zveřej-
něny také články, které se kvůli rozsahu do vydání nevešly. 
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Klasicistní správní budovy vystavěné roce. 1830 v předzámčí na dobové pohlednici. Erb rodu hrabat z Reichenbachu a Lesonic na brá-
ně při vstupu do lesonického zámeckého areálu.




